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24. oldal

Kerületi véghajrá:
a következő 
öt év a tét
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Megtervezték, 
de jött a háború:
a sosemvolt Tabán
26. oldal
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ÁLLANDÓ PROGRAMOK
A MÁRAIKULTBAN

Maminbaba: Fitnesz – 
Hordozás – Közösség
csütörtök 10:00–11:00
A Maminbaba hordozós latin fitnesz egy igazán
szórakoztató, mégis intenzív, csinosító mozgásforma
kisbabás és várandós anyukáknak babahordozási
segítséggel.
Óradíj: 3.500 Ft • Bérlet: 10.000 Ft /3 alkalom
• 15.000 Ft /5 alkalom
Elérhetőség: Horváth-Kostka Zsófia, kostkazs@gmail.com

Tahiti tánc
hétfő és szerda 18:00–19:20
Ez a táncóra azoknak a nőknek szól, akik szeretnének
a polinéz szigetvilág életvidám, energikus táncaival
megismerkedni.
Óradíj: 4.500 Ft
Elérhetőség: info@tahititanc.hu és www.tahititanc.hu

Kerekítő foglalkozás Bogdán Dórával
hétfő 10:00–10:30 Kerekítő Mondókázó (0–3 év)
hétfő 10:45–11:30 Kerekítő Manó Torna (1–3 év)
Ölbéli játékok a Kerekítő mondókáskönyvsorozat játékai
nyomán, hangszerjátékkal, dalokkal.
Óradíj: 2.500 Ft • Bérlet: 11.500 Ft /5 alkalom
Elérhetőség: www.kerekito.hu +36 30 205 5703

Kalandozó baba-mama közösség
kedd 9:30–10:30
Egy olyan közösség, ahol sok-sok játékkal, moz-
gással, közös alkotással merülhetsz bele hétről hétre
egy-egy mese világába.
Óradíj: 2.000 Ft • Bérlet: 6.000 Ft /4 alkalom
Elérhetőség: Rácz-Nagy Laura:
nagy.laura@maraikult.hu

Szenior örömtánc
kedd 14:00–15:00
A Szenior Örömtánc nem tánciskola, hanem
közösségi, társasági tánc. 
Óradíj: 1.500 Ft
Elérhetőség: Csókás Viki, csokasviki.23@gmail.com, 
+36 20 777 6434

Budavári Mozgássérült
Szervezet klubnapja
minden hónap első keddjén 14:00–16:00
Az I. kerületi Mozgássérültek Klubja - akadálymentesített
környezetben – minden hónap első keddjén tartja
klubnapját, mely lehetőséget teremt a tagok számára,
hogy sorstársaikkal kikapcsolódhassanak. 
A belépés díjtalan!
Elérhetőség: dr.szalko.anna@gmail.com

Alakformáló konditorna
kedd és csütörtök 17:00–18:00
szerda és péntek 9:00–10:00
A jó erőnlét, a hajlékonyság, az egészség és a harmónia
érdekében különféle izomgyakorlatokat végzünk.
Minden korosztálynak!
Óradíj: 2.000 Ft
Elérhetőség: Tóth Ildikó: fecske.torna@gmail.com

Hatha jóga 40+ korosztálynak
csütörtök 18:30-19:30
Minden ember megérdemli a testi - lelki nyugalmat,
 az erőt, amit megkaphat a jóga gyakorlása által. 
A résztvetők idős korban is hajlékony, egészséges 
testnek örvendhetnek.
Óradíj: 3.000 Ft
Elérhetőség: Hidvégi Eszter: +36 30 971 0055

Vinyasa Flow Jóga
hétfő, csütörtök: 8:00-9:00
Ébredjünk együtt Buda szíveben egy teljes testet
átmozgató reggeli jógával! Kezdőket és haladókat
egyaránt szeretettel várunk!
Óradíj: 4.000 Ft • 4 alkalmas bérlet: 14.800 Ft •
10 alkalmas bérlet: 35.000 Ft. 
Elérhetőség: loveonthemat@gmail.com

www.maraikult.hu
1013 Budapest, Krisztina tér 1.
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Célegyenes  

Megvolt a ballagás, az érettségi, jönnek a témazáró dolgozatok, évzárók, vizsgák és 

utóvizsgák, meg a diplomaátadók. Készülünk a virágcsokorral, ajándékkal a nevelő-

nek, tanárnak, és másik kezünkkel már fi zetjük is a nyári táborokat, vagy éppen már 

előre várjuk a vakációra érkező unokákat. Éjfél előtt fél órával beküldtük az adóbe-

vallást, adományoztuk az 1+1 százalékot, időben kiegyenlítettük a közműszámlákat. 

Mennyi határidő, mennyi tennivaló. Ha egy napig nem nézzük az email-levelesládán-

kat, máris több tucat újabb tennivaló van a nyakunkon. És még fel se hívtuk a nagyit, 

a testvért, a jóbarátot. Mindeközben még kampány is van, kopogtatnak, standolnak 

a pártok, minden csomópontban aktivistákkal találkozunk. Június 9-én itt az önkor-

mányzati és EP-választás. 

Elcsépelt fordulat, de igaz, a demokráciát ünnepeljük ilyenkor, a szabad akaraton 

alapuló választást, amely akárhogy is, de befolyással van saját életünkre, jövőbeni 

lehetőségeinkre. Ünnepi, hogy a kerület nyolc választókerületében összesen har-

minchárom jelölt küzd meg egymással, van olyan körzet, ahol hatan is megmérkő-

znek. Az már kevésbé ünnepi, hogy közterület-felügyelők jelennek meg az önkor-

mányzat épületében, és határoznak arról, hogy kit engednek be az ülésterembe. 

Mert ez történt a május 16-i képviselő-testületi ülésen. Vajon mire számítottak? Az 

interpellációk során kialakuló paprikás hangulathoz már mindenki hozzászokott. 

Ahhoz is, hogy az ülésnap során a jobb- és a baloldal molinói egyaránt előkerülnek 

adott pillanatban. Azért akadnak szebb fordulatok is a helyi közéletben, tagadhatat-

lanul az is ilyen, hogy amilyen váratlanul indult februárban polgármester asszony la-

punkkal szembeni bojkottja, épp oly váratlanul ért véget nem egészen három hónap 

elteltével. Így aztán, mint ahogy a jól működő demokráciák esetében a közszereplő 

válaszol a média megkereséseire, úgy V. Naszályi Mártától is megkaptuk a válaszokat 

Budavárral kapcsolatos kérdéseinkre. Ez számunkra mértéktartó és kiegyensúlyozott 

hírszolgáltatásunk visszaigazolása.

Aki egy kicsit is fi gyelemmel követi a helyi közélet eseményeit, tudja, hogy miért 

alakulhatott mindez így, hogyan nőtt a politikai szereplők közötti feszültség, miért 

sodródott lényegében a működésképtelenség határára az önkormányzat. Mindany-

nyiunk közös érdeke, hogy június 9-én olyan eredmény szülessen, aminek segítségé-

vel újraindulhat a józan munka. 

Kuthi Áron

főszerkesztő
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A BUDAPEST I. KERÜLET 
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Kiadó: Budavári Média és Városmarketing Kft.

Szerkesztőség: 1011 Budapest, Szilágyi Dezső tér 4.

Telefon: +36-1/611-6493 

Írjon nekünk: info@varnegyed.hu

Hirdetés: hirdetes@varnegyed.hu

ISSN 2060-6303

Főszerkesztő: Kuthi Áron

Munkatársak: Schmidt Gábor, Tari Tamás
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HÍREK

Megint összekaptak a Ruszwurmon
V. Naszályi Márta szerint a jobboldali képviselők csak „a szart kenegetik jobbra-balra”

Az önkormányzati ciklus utolsó képviselő-testületi ülésén Gulyás Gergely 
Kristóf fi deszes képviselő a Ruszwurm ügyében interpellálta V. Naszályi 
Márta polgármestert, aki szerinte annyit ért el, hogy bezárja a kétszáz 
éves cukrászdát, és az önkormányzat még rengeteg pénzt is veszít. 
A٫polgármester úgy válaszolt: a Ruszwurm Kft.-t még 2019-ben perelte be 
az önkormányzat, ők ezt csak megörökölték.

Mint arról a Várnegyed beszámolt, a 

Ruszwurm-botrány 2023. október 9-én 

robbant ki, amikor Szamos Miklós tulaj-

donos azzal vádolta meg a polgármes-

tert, hogy korábban védelmi pénzt kért 

tőle, és azért veszíti el a cukrászdái üzlet-

helyiségeit, mert erre nemet mondott. A 

polgármester rágalmazásért feljelentet-

te Szamost, a rendőrség pedig vesztege-

tés gyanúja miatt nyomoz.

V. Naszályi Márta megválasztását kö-

vetően az önkormányzat egyoldalúan 

felfüggesztette a cég ellen folyó pert, 

majd engedélyezte, hogy az tetemes tar-

tozásai ellenére is teraszt nyithasson. Az 

újraindult perben 2022 őszére született 

jogerős döntés az üzlethelyiségek kiürí-

téséről, ez azóta sem történt meg. A cuk-

rászdával szembeni végrehajtást egyéb-

ként – amelyet legutóbb május 13-ára 

tűztek ki – ismét felfüggesztették.

A polgármester kifejtette: a perek 

2022 őszén lezárultak, a kerületi képvi-

selő-testület egyhangúlag megszavazta 

a végrehajtás megindítását, és az, hogy 

azóta nem történt meg a végrehajtás, 

nem az ő hibája. V. Naszályi hozzátette: 

Szamos cége 340 millió forinttal tartozik 

az önkormányzatnak, „Önök neki druk-

kolnak, felültek egy kétségbeesett öreg-

ember rágalmainak.” V. Naszályi az indu-

latos, közbekiabálásoktól sem mentes 

vita során azt mondta a jobboldali több-

ségnek: „nem tudják, mit akarnak, csak a 

szart kenegetik jobbra-balra”.

SGMég sütik a krémest, de meddig?  

Felfokozott hangulatú kommentháború alakult ki a Gellérthe-

gyi Lakók Érdekvédelmi Egyesülete (GLÉE) Facebook-csoport-

jában, miután a helyi civilek vezetője, Szabadházy András is-

mét felvetette a hegyre érkező turistabuszok ügyét. A polgári 

engedetlenséget is kilátásba helyező egyesület egyértelmű vá-

laszt kért V. Naszályi Márta polgármestertől a probléma meg-

oldására. A vitában megszólalt Böröcz László, a Fidesz polgár-

mesterjelöltje is.

Az online felületen több, a buszok helytelen közlekedésével 

kapcsolatos bejegyzés is olvasható. Ezek szerint az elakadt, el-

tévedt turistabuszok látványa napi jelenség a Citadella felé ve-

zető utakon. A helyi civilek attól tartanak, hogy ha megnyílik az 

átépített Citadella, ez a jelenség meg fog sokszorozódni. 

V. Naszályi Márta polgármester csak vázlatosan válaszolt: ő 

védett övezetet és applikációval támogatott turistabusz-irányí-

tási koncepciót készített elő, de a kerületi Fidesz akadályozza 

ennek a végrehajtását. Szabadházy és az egyesület több tagja 

is felvetette annak a lehetőségét, hogy az úttesten piknikezve, il-

letve a buszok behajtását tiltó forgalmi jeleket polgári engedet-

lenség keretében felfestve fognak tiltakozni az életminőségüket 

veszélyeztető buszforgalom ellen, ha rövid úton nem születik 

valami megoldás.

A Facebook-csoportban Böröcz László, a Fidesz polgármes-

terjelöltje is reagált. Szerinte a Gellért-hegyi sikló, valamint a 

kisebb, elektromos járművek valós alternatívát jelenthetnek a 

nagy buszok kiváltására. Mint írta, ha június 9-én felhatalma-

zást kapnak a választóktól, szakemberek bevonásával több al-

ternatív megoldást is kidolgoznak év végéig. A polgári oldal ál-

láspontja a kérdésben egyébként világos: a kerületben teljes 

tiltás vonatkozna a turistabuszokra. 

A polgármesteri megoldási javaslatról annyi tudható, hogy 

online módon előzetesen időpontra regisztrálnának a turista-

buszok. Díjfi zetés után idegenvezetővel hajthatnának be a vé-

dett övezetbe. Ahogy egy már korábban nyilvánosságra került 

koncepciószövegből kitűnik, ezzel két probléma van a gellért-

hegyiek szempontjából: a megoldás a Budai Várra és a Palota 

úton, a Dózsa György szobornál és a Mészáros utca mentén ta-

lálható ötven parkolóhelyre vonatkozik, illetve mérések szerint 

az előzetes regisztráció napi több száz buszt jelentene a Vár-

ban és a Gellérthegyen. TT

Polgári engedetlenség jöhet a turistabuszok ellen?
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Közteresek gyűrűjében, kérdések özönében
Paprikás hangulatban telt az önkormányzati ciklus utolsó testületi ülése

A 182 pontból álló, az önkormányzati vá-

lasztások előtti utolsó testületi ülés napi-

rendjének gyökeres átírásával kezdődött 

a budavári képviselők vitája a Városházán 

május 16-án. A jobboldali többség inter-

pellációi kivétel nélkül a budavári közélet 

legnagyobb visszhangját kiváltó közel-

múltbeli ügyeire irányultak. A képviselők 

óvodai csoportok létszámáról, társas-

ház-alapításról, a Ruszwurm cukrászdát 

illető eljárás elleni fellebbezés ügyében, 

valamint a Budavárért Emlékérem ado-

mányozásáról is döntöttek. A nyilvános 

ülésre csak személyazonosság-ellenőr-

zés után, közterület-felügyelők jelenlété-

ben lehetett bejutni, amit szóvá is tettek 

a jobboldali képviselők. Böröcz László, az 

I. kerületi Fidesz elnöke így kommentálta 

a közteresek megjelenését: „Erődemonst-

ráció, félelemkeltés, arrogancia. Ide jutott 

az egykor szépreményű V. Naszályi Márta 

a ciklusa végére. Szomorú és szánalomra 

méltó ez a lecsúszás.”

SOK SZÁZMILLIÓ SORSA

Fazekas Csilla jobboldali önkormányza-

ti képviselő szerint V. Naszályi Márta pol-

gármester az elmúlt évek során több száz 

millió forintot osztott ki jutalmak formájá-

ban a Polgármesteri Hivatal dolgozói kö-

zött. A politikus kifogásolta, hogy a kerü-

let vezetője továbbra sem hajlandó elárul-

ni, hogy ebből milyen jogcímen mekkora 

összegek jutottak a kabinetjében dolgo-

zóknak. Fazekas Csilla szerint V. Naszályi 

Márta 2021-ben 91 millió forintot, 2023-

ban 217 millió forintot „szórt ki”, idén pe-

dig  246 milliót. Ebből 40 ezer forinttal le-

hetett volna támogatni az összes kerületi 

nyugdíjast, minden fi atal ingyen kapha-

tott volna jogosítványt és minden család 

ingyen nyaralhatott volna a Balatonnál. 

V. Naszályi Márta szerint mivel a Polgár-

mesteri Hivatalban nincsenek politikai ak-

tivisták, semmiféle jutalmat nem fi zettek 

ki ilyeneknek. A polgármester szerint a hi-

vatal dolgozóinak jutalmáról is a testület 

dönt, amely új polgármesteri tanácsadói 

pozíciókat sem engedélyezett azután, 

hogy a Fidesz többséget szerzett a testü-

letben. Szerinte sem a jegyző, sem a jegy-

zői iroda vezetője nem politikai szereplő 

vagy aktivista, illetve a próbaidő nem aka-

dálya a jutalmazásnak. V. Naszályi Márta 

szerint a jobboldali képviselők tisztessé-

ges embereket akarnak besározni.

Fazekas Csilla szerint V. Naszályi Márta a 

kérdésben „tereli a szót, másra mutogat”, 

és jegyzői segítséggel nem hajt végre 

számos fontos testületi döntést. A képvi-

selő szerint ez a jegyzői tevékenység nem 

érdemel ötmilliós jutalmat néhány hónap 

munka után, pláne úgy, hogy a hivatal ve-

zetőjének munkája botrányos. Szerinte 

ilyen teljesítmény mellett komoly és fon-

tos kérdés, hogy ki és milyen jogcímen ré-

szesül kerületi közpénzből, ráadásul ezek 

az információk a jogszabályok szerint köz-

érdekből nyilvános adatnak minősülnek.

AKTIVISTÁK MOLINÓZTAK

A jobboldali képviselők Csárdi Antal 

LMP-s és Gelencsér Ferenc momentumos 

parlamenti képviselő V. Naszályi Mártát 

bíráló megjegyzéseit ábrázoló molinók-

kal demonstráltak. A kritika elhallgattatá-

sa érdekében a polgármester többször is 

szünettel szakította félbe az ülést.

Fazekas Csilla jobboldali képviselő azt 

kérdezte tőle, hogyan értékeli, hogy sen-

kivel sem tud együtt dolgozni és folyama-

tosak a konfl iktusok körülötte. A jobbol-

dali képviselők a molinókat a polgármes-

ter asztalára ragasztották, de kisvártatva 

Tölcsér Borbála és Molnárka Gábor mo-

mentumos képviselők eltávolították.

TT

A Fidelitas molinóinak feliratait Kun János, a Párbeszéd önkormányzati képviselője olvassa Fotó: Várnegyed

Éber őrök vigyázzák a testületi munkát
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Ha foci Eb, akkor Várkert Bazár!

Június 14-étől egy hónapon át ismét a foci 

szerelemesei vehetik birtokba Várkert 

Bazár Öntőház udvarát. A Nemzeti Sport 

napilap hivatalos szurkolói teraszán jú-

lius 14-ig minden meccsnapon óriáski-

vetítőn követhetjük fi gyelemmel a lab-

darúgó Európa-bajnokság mérkőzéseit. 

A szervezők élő közvetítésekkel, szak-

értői meccs elemzésekkel, gyermekfog-

lalkozásokkal és nyereményjátékokkal 

várják az érdeklődőket.

FUTBALL- ÉS KULTÚRTÖRTÉNETI 

KIÁLLÍTÁS

A látogatókat június 14-től egyedülál-

ló tárlat is várja, amely részben szabad-

téren, részben az Országos Széchényi 

Könyvtár (OSZK) belső tereiben kap he-

lyet, és célja, hogy a hazai futballtörténe-

lem emlékezetes sikereken keresztül mu-

tassa be a sport és a kultúra viszonyát.

A kiállítás szabadtéri része, amely a 

magyar foci korai időszakát és a plakát-

művészet hőskorát idézi fel, a szurkolói 

teraszhoz vezető rámpán kap helyet. A 

Budavári Palota szintjén pedig a futball 

tárgyi emlékei várják az érdeklődőket, 

ahol többek között bemutatják a totózás 

történetét is. 

Az érdeklődők az Országos Széchenyi 

Könyvtárban a foci magyar mozgóképes 

pillanatait tekinthetik meg, és korabeli 

újsághíreket is lapozhatnak.

VN

A németországi labdarúgó Európa-bajnokság június közepétől egy hónapon át tartja lázban a kontinens szurkolóit Fotók: Várkert Bazár

Új díjazottakkal gyarapodott Budavár

Budavári elismerésekről döntött zárt ülésen az önkormányzati ciklusban 
tartott utolsó ülésén az I. kerületi képviselő-testület, ezúttal hét, a saját 
szakterületén kiemelkedő tevékenységet folytató személyiség kapott díjat. 

A Budavári Semmelweis Ignác Díjban részesült Dr. Csikós Pál 

pszichiáter, addiktológus, a Maros utcai Szakrendelő főigazga-

tó-helyettese, aki 2015 óta dolgozik Budavári Önkormányzat 

Egészségügyi Szolgálatánál, és Sédy Eszter, a Farkas Edith Sze-

retetotthon gerontológiai gondozó-ápolója, aki 2005 óta tevé-

kenykedik az intézményben, amelynek a szó szoros értelem-

ben „mindenese”.

Budavárért Emlékérem díjat kapott Incze Ildikó színésznő, 

aki közel egy évtizeden át vezette a Budavári Önkormányzat 

Várnegyed Galériáját, és azt nemcsak a kerület, hanem a fővá-

ros egyik legnépszerűbb kulturális közösségi helyszínévé tette. 

Emlékérmet kapott Hoppál Mihály Széchenyi-díjas etnológus, 

folklorista, az MTA Bölcsészettudományi Kutatóközpont Nép-

rajztudományi Intézetének korábbi igazgatója és kutatója, aki 

az 1960-as évek óta kutatja a magyar narratív hagyomány kü-

lönböző területeit – a néphitet, a népi gyógyítást, a magyar mi-

tológiát és a samanizmust –, valamint Dr. Tóth Vajna Zsombor 

Kerpel- és Bach-fesztiváldíjas csembaló- és orgonaművész, kar-

mester, számtalan magyar zenei fesztivál és intézmény fellépő-

je; illetve idén februárban Londonban a westminsteri apátság-

ban adott teltházas koncertet; júniusban pedig a londoni Szent 

Pál-székesegyházban léphet fel, jelenleg a londoni Royal Colle-

ge of Music ösztöndíjas PhD-kutatója.

A Budavári Tóth Árpád Műfordítói Díjat Márton László író, 

drámaíró, műfordító, esszéista, tanárnak ítélték oda. 1990 óta 

szabadfoglalkozású íróként alkot, 1984-től öt novellája, illetve 

elbeszélése, 1985 óta 14 regénye, 1987-től kezdve 16 drámája, 

emellett több tanulmánya és hangjátéka jelent meg. 1983 óta 

huszonkét műfordítást jegyzett.

Az idei Szent Borbála Díjat Fazekas Judit tűzszerész kapta. Ezt 

a díjat negyedik alkalommal adták át, az elismeréssel az I. kerü-

let a Magyar Honvédség 1. Honvéd Tűzszerész és Hadihajós Ez-

red kötelékébe tartozó vagy ott korábban szolgálatot teljesítő 

katonák munkáját hálálja meg, akik tűzszerész készenléti szol-

gálatban, lőszerek és robbanószerek felkutatásában, hatástala-

nításában és megsemmisítésében vagy vízi aknamentesítésben 

vettek részt, hozzájárulva a kerület és lakóinak a biztonságához. 

-vn
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HÍREK

Zsarolta saját képviselőit is 
Az LMP ezért nem vesz részt a baloldali összefogásban az I. kerületben

V. Naszályi Márta polgármester a saját 

szabályai szerint gyakorolja a rábízott 

közhatalmat, aki ellentmond neki, azt 

megfenyegeti, a kompromisszumot nem 

ismeri. Csak saját magának köszönheti, 

hogy 2022-ben elvesztette a többségét – 

nyilatkozta a Várnegyednek Kovács Lász-

ló György LMP-s kerületi képviselő. 

Emlékeztetett rá, hogy 2019-ben az el-

lenzéki pártoknál összefogáspárti volt a 

hangulat az önkormányzati választáson, 

ennek kereteit Budaváron V. Naszályi ha-

tározta meg. Kovács László György szerint 

nagy ígéretek hangzottak el a kerület fej-

lődésével kapcsolatban. A koalíciós meg-

állapodásban szerepelt a közparkok felújí-

tása, a turistabuszok parkolásának meg-

oldása és a műemléki környezetben lévő 

lakások tulajdonba adása is. Ezekben, 

a kerület polgárait érintő legfontosabb 

ügyekben azonban nem történt változás 

2022-ig – hívta fel a fi gyelmet. 

Kitért rá, hogy a pandémia alatt ismer-

hették meg a koalíciós képviselők, ho-

gyan gyakorolja a hatalmat a polgármes-

ter. – A koalíciós képviselők javaslatait 

fi gyelmen kívül hagyta. Felhívtuk a fi gyel-

mét a szabálytalan „válságkezelő” kifi ze-

tésekre és a felduzzasztott tanácsadói 

körre. Tett ígéreteket a változtatásra, de 

ezeket soha nem tartotta be. Viszont aki 

ellentmondott neki, azt megfenyegette, 

bepanaszolta a képviselőt az adott koalí-

ciós párt elnökénél, ezzel is zsarolva őket. 

Senkivel szemben sem ismerte a józan 

kompromisszumot –  tette hozzá. 

Miután 2022 őszén elvesztette a tes-

tületben a többségét a polgármester, 

néhány fontos dologban tudtunk vál-

toztatni az önkormányzat döntési gya-

korlatában, ezekkel én is egyetértettem. 

Megszavaztam egyebek mellett a fi de-

szes Gulyás Gergely Kristóf előterjesztését 

az önkormányzat szervezeti és működési 

szabályzatának módosítására, valamint a 

műemléklakások hasznosításával kapcso-

latos javaslatokat – mondta. – Mindezek 

után érthető, hogy nem kívánok együtt-

működni a baloldali „összefogással” az I. 

kerületben – jegyezte meg. 

Várnegyed

Vagyonnyilatkozati vizsgálat Molnárka Gábor ellen

Több mint 230 millió forintot vett ki a Gammo Europe Kft.-ből Molnárka 
Gábor 2020 és 2022 között úgy, hogy vagyonnyilatkozataiban azt nem tün-
tette fel – jelentette be sajtótájékoztatón Varga Dániel, aki vagyonnyilatkoza-
ti vizsgálatot kezdeményezett a Momentum képviselője ellen.

„Kampányfogásnak tekintem az ügyet, mert a vagyonnyilatko-

zatokat ellenőrző bizottság alelnöke pont Varga Dániel, akinek 

az elmúlt években lett volna lehetősége jelezni, ha bármilyen 

hibát talált a leadott nyilatkozatokban, de a választásokig egy-

szer sem tette” – fogalmazott lapunknak Molnárka Gábor. Hoz-

zátette, hogy tényleg kapott osztalékot a cégből, de „lényege-

sen kisebb összegben”, amelyből üzletrészt vásárolt a vállal-

kozásban, illetve tulajdonrészt szerzett abban az ingatlanban, 

amelynek addig haszonélvezője volt.

Május 15-én viszont már egy olyan poszt jelent meg tőle – 

miután hazugsággal vádolta meg Varga Dánielt, és leadta ki-

egészített vagyonbevallásait az önkormányzat Gazdasági és 

Jogi Bizottságának –, amelyben közölte: „Hibáztam akkor, ami-

kor nem tüntettem fel megjegyzésben az osztalékként fel-

vett, de korábbi tartozás rendezésére és tulajdonjog vásárlásra 

azonnal el is költött összegeket.”

Varga Dániel a Facebookon úgy reagált, hogy Molnárka nem 

neki, hanem a vízivárosiaknak tartozik elszámolással azért, 

hogy az átláthatóság fontosságát hirdette és másokat vádolt 

korrupcióval, miközben trükkökkel próbálta elhallgatni vagyo-

nát a nyilvánosság elől.

A május 16-i ülésen Varga Dániel végül nem kérdezhette Mol-

nárkát, mert az interpellációja jegyzői jelzés miatt lekerült a napi-

rendről. Ellenben a vizsgálat már megindult a momentumos po-

litikussal szemben. Az eljárásban nyár elején várható eredmény.

TT

Molnárka Gábor momentumos és Kovács László György LMP-s képviselők Fotó: SV 
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Közel két és fél órás, monstre program- és jelöltismertetőt tar-

tott V. Naszályi Márta, az I. kerület polgármestere, a baloldali 

összefogás jelöltje május 23-án késő délután, a MáraiKultban. 

A művelődési ház dísztermében a széksorok mintegy fele üres 

maradt, összesen alig harmincan hallgatták meg a produkciót, 

amely egy zenés betéttel kezdődött: négyen adták elő a Jöjj 

el nyár című szerzeményt, mindannyian a polgármester nevét 

hirdető, halványzöld egyenpólóban. 

TORDAI BENCE SZERINT ITT NINCSENEK MUTYIK

Húzónévként a Párbeszéd parlamenti képviselője, Tordai Ben-

ce emelkedett szólásra, aki szerint V. Naszályi vízióval rendel-

kező politikus, a kerületet pedig zöld zászlóshajó-projektként 

méltatta, ahol átláthatóság és jogállami működés jellemző, 

nincsenek mutyik, és a köztársaság eszméje a gyakorlatban is 

működik. Ezzel szemben a kormányzat „bolsevik tempóban 

uralja le a helyi közösségeket”, és nem tetszik neki, hogy Buda-

vár is a szabadság kis körének számít. 

Ezután egy több mint egyórás bemutató következett, amely-

nek során V. Naszályi Márta az elmúlt öt év eredményeiről és a 

további tervekről beszélt. A jelentős eredmények között emlí-

tette, hogy felújították az összes kerületi rendelőt, minden ke-

rületi iskolában van iskola- és fejlesztő pszichológus, minden 

játszótéren építettek vécét. 

BATTHYÁNY TÉR: V. NASZÁLYI SZERINT 

NEM IS VOLTAK KÉSZ TERVEK

A Batthyány tér felújításáról szólva elmondta: bárki bármit is 

mond, nem voltak kész tervek 2019-ben, és mivel a HÉV-alul-

járót szigetelni kell majd, amiatt újra fel kell túrni a teret, ezért 

csak a buszokat tudták kitiltani a csarnok előtti területről. 

V. Naszályi szerint a legfontosabb társadalmi probléma a lak-

hatási- és klímaválság. A fővárosi lakások 10-15 százaléka üre-

sen áll, az emberek kiköltöznek az agglomerációba, és onnan 

ingáznak Budapestre. Mint mondta, jelenleg 24-25 ezer em-

ber él az I. kerületben, pedig negyvenezernek is lenne hely. „Ez 

nem egy elöregedő kerület, hanem itt sokáig élnek az embe-

rek, mert ez egy jó hely” – fogalmazott. 

A FIDESZ GÁNCSOSKODÁSA MIATT 

NEM TUDTAK HALADNI

Kitért rá, hogy hivatalba lépése előtt átláthatatlan volt az ön-

kormányzat működése, nem volt pontos felmérés a kerület va-

gyonáról, ezt mind rendezték. A tervekről szólva azt mondta, 

elkezdik egy további bölcsőde építését, a Mészáros utcai volt 

MÁV-területen egy rekreációs parkot, a Vízivárosban pedig te-

matikus utcákat alakítanak ki. Beszélt arról is, hogy több, régóta 

húzódó kerületi problémát – mint a turistabuszok kérdése – 

már éppen megoldottak volna, de a Fidesz egyszer csak átvet-

te a hatalmat a kerületben, és azóta mindent megtorpedóznak. 

A VIDEÓKKAL CSAK A BAJ VOLT

V. Naszályi prezentációját három, az ő főszereplésével készült vi-

deó levetítésével színesítették. A technika ördöge gyakran meg-

tréfálta a programbemutatót, az illusztrációnak szánt kisfi lmek 

például folyton maguktól újraindultak. A polgármester az első 

óra után arra kezdte biztatni a közönséget, hogy nyugodtan kér-

dezzenek, a nem túl népes publikumból ekkor állt fel és távozott 

az első ember. Pedig a nyolc egyéni jelölt hosszas bemutatkozása 

csak ezután következett. Ketten csak bemutatkozó videót küld-

tek maguk helyett, a momentumos Molnárka Gábor kisfi lmjét 

technikai problémák miatt nem tudták levetíteni, ezért V. Naszá-

lyi röviden szóban ismertette, mit láttunk volna. 

„ELVETTÉK TŐLÜNK A KERÜLETI LAPOT”

Lapunk, a Várnegyed is többször szóba került a jelöltek be-

mutatkozása során, Remenyik Ildikó és Kun János is nehezmé-

nyezte, hogy „azt elvették tőlünk”. A végére teljesen elfáradt 

közönséget Kun János éberségre szólította fel, mondván, a Vár-

negyed mindenhol ott van, „a fotósuk ott ül minden testüle-

ti ülésen, hogy Mártáról minél előnytelenebb képet készíthes-

sen. Bezzeg a lényegről, az eredményekről nem számolnak be”.

SG 

Szürreális programbemutatót tartott a baloldali összefogás
Kevés érdeklődő előtt, a technika ördögével küzdve ismertette terveit V. Naszályi Márta

Fotók: Kocsis Attila

VÁLASZTÁS 2024
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Idősebb hölgyek és középkorú házaspárok gyűrűjében találtuk 

Böröcz Lászlót a tűzforró délutáni napsütésben, a Szenthárom-

ság téri kormánypárti kitelepülésen. A programismertető beszél-

getésen dr. Sándor Péterné önkormányzati képviselő és Wehner 

Kristóf képviselőjelölt is ott sürgölődött az érdeklődők között. A 

jobboldal polgármesterjelöltjét csak türelmes sorban állás után 

tudtuk kérdezni eddigi kampányélményeiről, arról, hogy milyen 

eredményre számít, illetve mik a tervei a választás utánra.

A polgármesterváltó hangulat tapintható volt a Fidesz pult-

jánál. „Nagyon bízunk benne, hogy hamarosan új vezetője lesz 

a kerületnek” – mondogatták többen is, amíg arra vártak, hogy 

kezet szoríthassanak Böröcz Lászlóval és válthassanak vele né-

hány szót. Nekünk is többen panaszkodtak V. Naszályi Márta 

vezetői stílusára: „Nem szeretem. Mindig féligazságokkal do-

bálózik” – hangzott el a legenyhébb kritika a kerület jelenlegi 

vezetője ellen.

„Még engem is meglepett, hogy mennyire pozitívan állnak 

hozzánk az I. kerületiek” – fogalmazott Böröcz László, miután 

pár percre el tudtuk rabolni a szimpatizánsoktól. „Rengete-

gen gratulálnak, szurkolnak, ez a közhangulat megerősít ab-

ban, hogy meg fogjuk nyerni a június 9-i választást” – árulta el 

a jobboldali polgármesterjelölt. Kitért arra is, hogy a kopogta-

tások során is pozitív visszajelzéseket kaptak, ami szerinte an-

nak is köszönhető, hogy fi atalabb, kompetens, lokálpatrióta 

csapattal vágtak neki a megmérettetésnek: „Jogászokkal, köz-

gazdászokkal, a kultúra és a művészetek különböző területeiről 

érkező, elhivatott emberekkel igyekszünk elnyerni az itt élők 

bizalmát, hogy a kerületet szolgálhassuk.”

Hozzáfűzte azt is, hogy elvétve negatív visszajelzéseket is 

kapott a baloldali beállítottságú választópolgároktól, ám ezek 

szerinte kevésbé szólnak az ő és a jobboldali jelöltek szemé-

lyének, inkább a hagyományos pártközi ellentétek megnyilvá-

nulásai. A plakátrongálásokkal kapcsolatban azonban hangsú-

lyozta: „Plakátháborúról szerintem nem beszélhetünk, mert a 

háborúhoz két fél kell, mi pedig ebben nem veszünk részt. Az, 

hogy V. Naszályi Márta aktivistái rongálják a plakátjainkat, az ő 

dolguk, de az, hogy a Szabó Ilonka utca gázüzemű kandelábe-

rein több tucatot felgyújtottak, életveszélyes és minden jóér-

zésű emberben visszatetszést kelt.”

Böröcz László azt is elmondta, hogy a hajléktalanhelyzettel és 

a köztisztasággal kapcsolatban kapják a legtöbb panaszt az em-

berektől: „Ezek olyan, szőnyeg alá söpört problémák, amiket az 

önkormányzati szervek, a közterület-felügyelet, a rendőrség és 

a Máltai Szeretetszolgálat együttműködésével kezelni lehetne.”

A magabiztosságot jelzi, hogy a jobboldal már a június 9-e 

utáni, októberig tartó átmeneti időszakra tervez: „Ebben a 

négy hónapban fel kell készülnünk arra, hogy október 1-jétől 

hatékonyabb működésre tudjuk átállítani az önkormányzatot 

és a Polgármesteri Hivatalt.” Hozzátette: ebben nagy előnyt 

jelent számukra a már meglévő képviselő-testületi többség, 

a pozitív változás pedig a kerületiek számára is látványos lesz.

„Ezt követően végrehajtjuk a V. Naszályi Márta által elszabo-

tált, a kerületiek támogatásairól szóló testületi döntéseket” – 

szögezte le Böröcz László, hozzátéve, hogy ezeket a köztisz-

taság azonnali rendbetétele, illetve az önkormányzat jogi és 

pénzügyi átvilágítása – és ha szükséges, akkor a felelősségre-

vonás – követi majd.

Ugyanakkor elmondta, vannak olyan ügyek, amelyeket a je-

lenlegi városvezetővel közösen támogatnak: „A Batthyány La-

jos Általános Iskola új tornatermének megépítését például 

mindketten nagyon fontosnak tartjuk, ebben sikerült is előre-

lépni.” A Magyar Kétfarkú Kutya Párttal kapcsolatban értékelte, 

hogy részvételükkel színesedik a demokratikus verseny, és be-

csülendőnek nevezte a szemétszedési akcióikat.

Böröcz László arra is készül, hogy a kerület számára előnyö-

sebb viszonyt alakítson ki Budapest vezetésével: „A polgármes-

ter hiába párttársa a főpolgármesternek, az I. kerület az elmúlt 

négy és fél évben nettó pénzügyi vesztese volt a Budapest-po-

litikának. Az nem állapot, hogy a főváros csak az erőforrásokat 

vonja ki innen, miközben az ő fenntartásukban lévő területe-

ket is mi tartjuk karban, illetve az ő feladataikat is mi végezzük. 

Ezen mindenképp változtatni fogunk.”

TT

„Meg fogjuk nyerni a június 9-i választást”
Kampányhajrá a polgári oldalon

Fotók: Kőrösi Tamás

VÁLASZTÁS 2024
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„Azért, mert valaki más párthoz 
tartozik, ne mondjunk nemet az 
ötletére” – Nánásiné Abonyi Gyöngyi, 
a Magyar Kétfarkú Kutya Párt (MKKP) 
polgármester-jelöltje

Kellemes, kikapcsolódásra csábító időben vártuk a Magyar 

Kétfarkú Kutya Párt klubrendezvényét a Hunyadi Lakásbiszt-

ró és Kézműves Söröző teraszán május 22-én. A minden héten 

megrendezett beszélgetés háziasszonya ezúttal is dr. Nánási-

né Abonyi Gyöngyi polgármesterjelölt volt, ám az I. kerületi ku-

tyapárti képviselőjelölteken kívül a koraesti eseményen csak a 

Várnegyed újságírója és fotósa jelent meg. A lassan megkomo-

lyodó viccpárt politikusaival a kampány kihívásairól és a távlati 

céljaikról beszélgettünk.

A polgármesterjelölttől megtudtuk, hogy az MKKP általános 

fogadtatása szerinte nagyon jó a kerületben: „Azt tapasztalom, 

hogy szeretnek minket az emberek, jó élményeink vannak a 

standolással, ami szerencse, mert fontos, hogy beszélgessünk 

az emberekkel.”

Érdekességként említette, hogy a párt országos trendjeitől 

eltérő viszonyok között kell működniük: „Én párton belül is ki-

lógok a sorból, hiszen zsaru voltam, de a kerületben is komo-

lyabb emberek vesznek körül. Célom is, hogy új intellektuális 

hátországot építsek a párt számára, amihez a fi atalabbak és ke-

vésbé fi atalok is csatlakoznak.” A programjuk is arról szól, ho-

gyan lehet sokáig boldogan élni.

Ugyanakkor elárulta, hogy a kutyapárt eddigi országos imi-

dzsével nem könnyű terep az I. kerület, ezért itt igyekeznek ki-

kísérletezni, hogyan tudják megszólítani az idősebb korosz-

tályokat. Szerinte ehhez a szabadtéri, közösségi események – 

például a virágültetések – bizonyultak a leghatékonyabbnak: 

„Az emberek nem is veszik észre, hogy ezekkel bevontuk őket 

a közéletbe. Erre általában olyanok is nyitottak, akik eleinte el-

utasítóak velünk.”

Az asztal körül többen megerősítették ezt a tapasztalatot: 

vannak szavazók, akik már a párt elnevezésén is fennakadnak, 

így nem mindenhol ment simán a kopogtatás, de igazán ve-

hemens reakcióval csak elvétve találkoztak. Arról sem tud min-

denki, hogy az MKKP már nem viccpártként azonosítja magát, 

ezt is nehéz levetkőzniük. Viszont ők eddig kimaradtak a két 

nagy politikai blokk között elfajult plakátháborúból, amit sze-

rencsésnek neveztek.

Nánásiné a riválisokról szólva pozitívumként említette a Fi-

desz e-demokráciát szorgalmazó terveit. Szerinte Böröcz Lász-

ló bizonyította, hogy lélekben kicsit kutyapártos, amikor rend-

be tette a Hegyalja úton a Sánc utcai buszmegállót. A jelenlegi 

polgármester ugyanakkor szerinte a turistabusz-forgalom te-

rén igyekszik jó lépéseket tenni, a közvécék játszótéri telepíté-

séért pedig külön hálás V. Naszályi Mártának.

A politikai céljaikról elmondta: „Jó lenne, ha el tudnánk fog-

lalni a mérleg nyelve pozíciót, amiben minden projektről meg 

kéne győzni minket, hogy miért is jó az a kerületnek. Azt sze-

retnénk, hogy csak azért, mert valaki más párthoz tartozik, ne 

mondjunk nemet az ötletére. Emellett az embereket is jobban 

be akarjuk vonni a döntéshozatalba.”

Hozzátette: kíváncsi, hogy milyen eredményt fognak elérni 

a június 9-i választáson, mert nem bízik a közvélemény-kutatá-

sokban, jóslásokba viszont nem szívesen bocsátkozik.

TT

Már nem viccpárt a Magyar Kétfarkú Kutya Párt

Fotók: Tóth Tibor

VÁLASZTÁS 2024
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Képalá Fotó: 

A két kérdés, amit minden jelöltnek elküldtünk: 

•  Hogyan értékeli az I. kerület és a választókerülete 

2019 és 2024 közötti időszakát?  

•  Mit tenne megválasztása esetén?

A politikusok válaszait abban a sorrendben tüntettük fel, 

mint ahogyan a jelöltek a szavazólapon szerepelni fognak. 

VÁCZY ZOLTÁN 

(VÁRUNK EGYESÜLET-DK-MSZP-PÁRBESZÉD-ZÖLDEK-MOMENTUM)

Úgy látom, hogy Budavárnak sikerült leráznia magáról a fi deszes 

mutyiidőszakot és nagyon örülök neki, hogy nagyot léptünk elő-

re az átláthatóság útján. Megújultak a játsztóterek, a parkok, Vá-

radnié Naszályi Márta vezetésével fel lett újítva az összes rende-

lő. Végre olyan polgármester dolgozott az utóbbi időszakban, 

aki nem akart kétévente új autót magának a kerület pénzéből, 

hanem valóban párbeszédre törekedett mindenkivel és valóban 

dolgozott azért, hogy nekünk, helyieknek jobb legyen. 

Kiemelt programom az érintett lakókat segíteni abban, hogy 

sikeresen vissza tudják szerezni tulajdonjogukat a vári ingat-

lanjaikban és az Önkormányzat ebben humánus megoldásokat 

és átlátható folyamatot biztosítson. Lehetőséget fogok találni a 

választókörzet zöld területeinek felújíttatására: a Mátyás-király 

játszóteret, a Szentháromság parkot és Szeder lépcső parkját. 

Újabb közhatalmi szervek Várba költözésével sajnos feltehető-

leg még nehezebb lesz az I. kerületi parkolási helyzet. Igyek-

szem minden követ megmozgatni a Várkapitányságnál, hogy 

az itt lakók érdekei minél kevésbé sérüljenek és a lakók mély-

garázsi helyeket is kérhessenek. Kezdeményezni fogom, hogy 

a csendrendelet módosításával korlátozzák a hétvégi zajjal járó 

munkavégzéseket, és hogy sűrűbb legyen a közterületi takarí-

tás. Hiszek abban, hogy van és lehet értelmes párbeszéd a kör-

zet problémáiról és ezekre valós megoldásokat is lehet talál-

ni, ahogy ezt a polgármester, V. Naszályi Márta is hangsúlyozni 

szokta. A legmeggyőzőbb az volt számomra, hogy Budavár la-

kói nagyon képben vannak a saját környezetüket érintő közéle-

ti kérdésekben és őszintén örülnek annak, ha valakit ez érdekel. 

Úgyhogy én valós reményekkel várom a további személyes ta-

lálkozásokat és június 9-ét is! Együtt az Egyért! 

WEHNER KRISTÓF (FIDESZ-KDNP)

Az elmúlt öt év elkeserítő volt. Nemhogy fejlődést nem láttunk, 

de egyenesen rosszabb lett minden, mint 2019 előtt volt. Az 

előző választási kampányban nagyon sok mindent ígért a bal-

oldal, aminek a töredékét sem sikerült megvalósítani. Ilyen volt 

a műemléklakások helyzete és a bérlőknek történő történel-

mi igazságszolgáltatás kérdése. Hiába született meg a lakás-

törvény Böröcz Lászlónak köszönhetően, a hivatal ott akadá-

lyozza az eladási folyamatot, ahol tudja, ráadásul valótlanságo-

kat állítva, V. Naszályi Márta hergelte is a kerület többi lakóját 

a várbéliek ellen. Az állapotok romlása szemmel látható. Az ut-

cák koszosak, a zöldfelületek rendezetlenek, gazosak, a balol-

dali városvezetés pedig partner abban, hogy a Főváros kivonja 

a kerületből az erőforrásokat. Semmit sem tettek, hogy mérsé-

keljék, esetleg megoldják a parkolási gondokat. Eredményeket 

ez a kudarcos baloldali városvezetés sehol nem tud felmutat-

ni. A szolgáltatások hiányosak és drágák, a turizmusnak szinte 

csak az árnyoldalait tapasztaljuk. Az önkormányzat nem hall-

gatja meg a lakók panaszait, problémáinkkal nem foglalkozik, a 

városvezetés cserben hagyott minket. 

Feladat és tennivaló bőven van. Legfontosabb a köztisztaság 

és a rendezett zöldfelületek kérdése, a műemléklakások hely-

zetének rendezése, a parkolás, valamint a turizmus szabályozá-

sa. Javasolni fogom, hogy minél gyorsabban bonyolítsuk le az 

érintett bérlőkkel a műemléklakások eladását, hogy a törvény 

megszületése után több évvel végre minden érintett helyzete 

rendeződjön. Szabályozni kell a turistabuszok, taxik, segwayek, 

egyéb elektromos járművek használatát, várakozási helyeit. Elő 

kell segíteni a helyi lakossági parkolóhelyek kialakítását, a vári 

védett övezetbe való behajtás szigorítását. Fontosnak tartom 

egy egységes, minden kérdésre kiterjedő idegenforgalmi kon-

cepció kidolgozását is.

DEÁK LUGOSSY ZOLTÁN (MKKP)

Budapest I. kerületének 1. választókerülete a turisták által leg-

inkább látogatott része a kerületnek. Az eddigi időszakban fő-

leg az építkezések és a turisták által okozott kihívásokkal szem-

besültek az itt lakók, illetve jelentősen érintette a területet a 

műemléklakásokkal kapcsolatos hercehurca. Az elmúlt 5 év 

olyan volt, mint egy béna szappanopera: folyamatosan folyt a 

csata a kormányzat és az önkormányzat között. Az épített köz-

terek hiába szépek, gyakran érthetetlen szemétkupacok ékte-

lenítik, amit széthord a szél - jó esetben, mert akkor nem olyan 

látványos. A szemetesek tele vannak és szeméthalmok állnak a 

Két kérdés, két válasz
A kerületi képviselőjelölteket kérdeztük

VÁLASZTÁS 2024

Budavár nyolc egyéni választókörzetében (evk) összesen harminchárom 
jelölt indul a június 9-i választáson. A Várnegyed bemutatkozási lehetőséget 
ad számukra, arra kértünk minden indulót, hogy röviden fejtse ki, 
hogyan látja a Városháza működését az elmúlt öt évben, 
és milyen elképzelésekkel szólítja meg a választókat.

1. egyéni választókerületegyéni választókerület
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kerület legszebb pontjain.  Ez szégyen, mert ez nem lehet pénz 

kérdése az önkormányzati gazdálkodás szintjén. 

Azt szeretnénk, ha végre az itt lakók szempontjait is fi gyelem-

be venné mind az önkormányzat, mind a kormány. Az építkezé-

sek esetén jó lenne a konszenzus a kormányzat képviselőivel, 

hogy a kivitelezés során a kiemelt státusz ellenére se keserítsék 

meg a lakók életét. A Szentháromság tér hiába újult meg az el-

múlt években és kapott új burkolatot, abból az építkezési anya-

gok lerakata és a törmelék miatt nem látszik semmi. Probléma 

az is, hogy jelenleg sokkal többen parkolhatnak a Vár területén 

belül, mint az szerencsés. Szeretnénk a parkolásokat felülvizs-

gálni. Az, hogy valaki a Honvédelmi Minisztérium dolgozója, 

még ne jelenthesse azt, hogy a Várban parkolhat. Újra kell gon-

dolni a turistabuszok parkolását és szigorítani azok ellenőrzé-

sét. Szeretnénk, ha a turizmus nagyobb bevételi forrást jelen-

tene a kerületnek, mint jelenleg. Mert nekünk az első az első!

NÁDAS ÁGNES

(VÁRUNK EGYESÜLET-DK-MSZP-PÁRBESZÉD-ZÖLDEK-MOMENTUM)

Őslakosként abszolút szerelmese vagyok ennek a kerületnek és 

ez hatja át minden közéleti tevékenységemet. Szerintem a ke-

rület hatalmas változáson esett át az utóbbi években Váradiné 

Naszályi Márta vezetésével, a helyieket nem csak meghallgat-

ja a kerületi vezetés, de be is vonja őket a döntésekbe. A Fidesz 

gáncsoskodása és folyamatos negatív kampánya ellenére szá-

mos intézmény, park és játszótér újult meg. Korábban elképzel-

hetetlen volt, hogy átlátható módon kapjanak lakásokat a he-

lyiek, vagy hogy mindenről tájékoztassa őket az önkormányzat, 

esetleg a kerület vezetése gondoljon az idősekre, az elesettek-

re és a gyerekekre is - ez mind megvalósult az utóbbi években.  

A választókerületemben a Hunyadi János út buszterhelése 

megoldandó probléma, illetve a Fő utca forgalomcsökkentése 

és az üzletek támogatása. Szeretném a Fő utcát szebbé, élhe-

tőbbé, zöldebbé tenni. Szerintem a képviselőnek és a testület-

nek szolgálni kell az ott lakókat, nem rájuk nyomni a központi 

akaratot, hanem meghallgatni őket és valóra váltani azt, amit 

ők szeretnének. Én úgy látom, hogy fel kell erősíteni a hangját 

azoknak, akik nem tudnak kiabálni. A következő 5 évben sze-

retnék a helyiekkel együttműködve, együtt dolgozva megol-

dani a helyiek problémáit. Együtt az Egyért! 

MOLNÁR GÁBOR (FIDESZ-KDNP)

Az elmúlt 4,5 évben folyamatosan úgy érzem, hogy az I. kerület 

dolgai nem úgy, és nem abba az irányba mennek, ami méltó és 

elvárható lenne a kerület patinás öröksége alapján. 2019-ben 

V. Naszályi Márta a csillagot is leígérte az égről, hogy megvá-

lasszák, de sajnos ahelyett, hogy az ígéretei megvalósításával 

foglalkozott volna, 2019 óta politikai kommunikációt folytat. A 

kerület problémáival és kihívásaival V. Naszályi Márta nem tu-

dott megbirkózni. 

Több mint 50 éve otthonom a Víziváros. A gyermekeim és a 

családom napi rutinja itt zajlik, Budavár és a Duna partja közötti 

keskeny sávban. Ezért is fontos számomra, hogy a Vízivárosban 

rendben, jó irányban menjenek a dolgok. Számomra fontos, 

hogy a környék, ahol lakom fejlődjön, kellemes, tiszta és rende-

zett legyen, a szeretteim egészségügyi ellátása, valamint gyer-

mekeim oktatásának színvonala jó legyen. A tapasztalatom azt 

mondatja velem, hogy ezért viszont tenni kell. Tenni szeretnék 

azért, hogy az adóforintok a helyi közösség javára és megelé-

gedésére legyenek fordítva. A vízivárosi, kettes választókerü-

letben nagy forgalmú közlekedési útvonalak találhatóak, és a 

környék jelentős kiaknázatlan lehetőséget rejt magában a kis-

kereskedelmi, vendéglátóipari és kisiparosi tevékenység terü-

letén. A Vízivárosra vonatkozó főbb vállalásaim: 

• Víziváros tiszta és rendezett legyen;

• Átfogó forgalomcsillapításra van szüksége a vízivárosiaknak;

•  Meg kell védeni a vízivárosiakat a turistabuszok által oko-

zott környezeti terheléstől;

• Víziváros zöldfelületeinek fejlesztése, ápolása;

• Legyen a Fő utca Víziváros kulturális központja.

SZALAY ATTILA 

(MAGYAR SZOLIDARITÁS MOZGALOM)

Ki a pártokkal az önkormányzatokból. Ez az amiért valójában 

indulok a választáson. Számomra megdöbbentő, hogy har-

mincnégy évvel a rendszerváltás után, újra pártkatonák mond-

ják meg az embereknek, hogy mit kéne csinálniuk, miközben 

ők maguk, az adófi zetők pénzéből alibiznek a kerületi közgyű-

lésben évtizedek óta. Ez elfogadhatatlan. Célom, hogy a ke-

rületben megoldjam a parkolási és közlekedési problémákat. 

Szívügyem a Szolidaritás mozgalom által kidolgozott Zebrami-

nimum program, mely hazai és külföldi jó gyakorlatokra ala-

pozva, pár év alatt nullára tudja csökkenteni a gyalogos átke-

lő helyeken történő balesetek számát. Megválasztásom esetén 

elsőrendű feladatomnak fogom tekinteni a kerületben élő idős 

lakosok életének jobbá tételét, valamint a gyermekes családok 

segítését. A múltat tisztelni, a jövőt segíteni kell, ez a mi dol-

gunk! Ki a pártokkal az önkormányzatokból! Jöjjenek a civilek, 

éljen a Szolidaritás Mozgalom!

FEHÉR ÁRON (MKKP)

A 2 evk. abból a szempontból szerencsés, hogy a Batthyány té-

ren sétálva a város és az ország szívében érezheti magát az em-

ber. Sajnálatos, hogy a tér a felújítás ellenére is hagy maga után 

kívánnivalót, főleg annak köszönhetően, hogy csak a tér fe-

lét tudta az önkormányzat felújítani, mivel a másik fele nem az 

ő tulajdonában van. Érdemes lenne hódító hadjárattal vissza-

foglalni a másik felét is, és a szépérzék jegyében azt is felújíta-

ni. Nem olyan régen lakossági szemétgyűjtést hirdettünk a tér-

re, ami előtt azt tapasztaltuk, hogy már előző nap felvonultak az 

FKF munkatársai, nagy erőkkel elkezdték megtisztítani a teret és 

még másnap reggel is folytatták. Hálásak voltunk a profi  segítsé-

gért és a csapatmunka híveiként a Corvin térre sétáltunk át ösz-

szeszedni a szemetet. Véleményem szerint a kerület ezen része, 

kiemelten a Batthyány tér megérdemelné, hogy ne csak akkor 

kapjon ekkora fi gyelmet, ha a Kutyapárt akciót hirdet oda. Az pe-

dig, hogy még az FKF munkatársai is két napig tisztították a teret, 

sokat elmond arról, hogy mennyire volt koszos. Szeretnénk elér-

ni, hogy a köztisztasági helyzet ezen a területen javuljon. 

A Kutyapárt IT-munkacsoport tagjaként jelentős szerepem 

volt a Rendkívüli Ügyek Minisztériuma (rendkivuliugyek.com) 

VÁLASZTÁS 2024

2.egyéni választókerületegyéni választókerület
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felület összerakásában, ahol bárki jelezheti, ha a városban 

olyan területre bukkan, amit jó lenne megváltoztatni, jobbá 

vagy legalább viccesebbé tenni. Jó lenne elérni az itt lakóknál 

is, hogy máshogy tekintsenek a közösségi tereikre. Legyen már 

minden jobb, de most komolyan!

MOLNÁRKA GÁBOR 

(VÁRUNK EGYESÜLET-DK-MSZP-PÁRBESZÉD-ZÖLDEK-MOMENTUM)

A korábban buszparkolóként működő Batthyány térből egy zöl-

debb, kellemesebb, csendesebb teret alakítottunk ki, amelyet 

tovább szeretnénk zöldíteni Váradiné Naszályi Márta vezetésé-

vel. A Nevenincs téren helyreállítottuk a csobogót, ivókutat lé-

tesítettünk és benépesítettük Kolodko miniszobrokkal is. Átad-

tuk és még több növénnyel zöldítettük a Végh György parkot. A 

Csalogány utcában felújítottuk a játszótér előtti lépcsőt és kor-

látot, emellett a Lidlnél zebra is készül. A Hattyú utca teljes hosz-

szában megújult az úttest és járda burkolata, egy részén pedig 

17 fát is elhelyezünk a kellemesebb környezetért. Felújítottuk a 

Mária téri és a Franklin utcai játszóteret, az utóbbinál a parkolást 

is szabályoztuk a biztonságosabb közlekedésért. A Toldy utca – 

Kagyló lépcső sarkon rendbeszedtünk egy korábban elhagya-

tott telket és miniparkként meg is nyitottuk a lakók előtt. 

Június 9-én önkormányzati választások lesznek, amelyen is-

mét indulok az ellenzéki pártok közös jelöltjeként, Váradiné Na-

szályi Márta csapatában. Remélem, hogy nem tér vissza a ko-

rábbi időszak, az átláthatatlan mutyikkal és a helyiek feje fölötti 

döntéshozatallal. A következő ciklusban a Batthyány tér végle-

ges felújításáért, a vízivárosi kisebb utcákon átmenő forgalom 

csökkentéséért és még több vízivárosi zöldterület kialakításáért 

szeretnék dolgozni, ehhez kérem támogatását! Együtt az Egyért! 

VARGA DÁNIEL (FIDESZ-KDNP)

Víziváros önkormányzati képviselőjeként számos eredményt 

tudhatok magam mögött. Felléptünk a turistabusz-lobbi ellen, 

ugyanakkor V. Naszályi Márta mindent megtesz azért, hogy ezt 

a folyamatot gáncsolja. Közreműködésemmel és javaslataim-

ra fejlesztettük Víziváros játszótereit, bevezettük az óvodások 

készségfejlesztő programját, a DIOO-t, közösségi könyvszekré-

nyeket telepítettünk kerületszerte, fejlesztettük a kutyafutta-

tókat. A Közösen Vízivárosért Egyesülettel számos értékterem-

tő programot valósítottunk meg, többek között elindítottuk a 

minden év tavaszán megrendezésre kerülő Vízivárosi Családi 

Napot.  Megválasztásomkor hatékony és eredményes képvise-

letet ígértem, ez alapján végeztem munkám. A helyiek bármi-

kor megtalálhattak kérdéseikkel, javaslataikkal és problémá-

ikkal, utóbbiakat rendre igyekeztem megoldani, vagy kiállni a 

mielőbbi megoldás érdekében.  

Érdemben szeretném javítani a városrész köztisztaságát, 

mert meggyőződésem, hogy Víziváros nem közvécé! Látsza-

tintézkedések helyett észszerű megoldást szeretnék találni a 

Vízivároson átmenő forgalom érdemi csökkentése érdekében. 

Funkcióval és élettel szeretném megtölteni a városrész üres üz-

lethelyiségeit. Bízom benne, hogy Böröcz László polgármes-

terré választását követően, közösen végre méltó módon meg-

újíthatjuk a Batthyány teret is. A következő ciklusban is a tőlem 

megszokott lendülettel és a hatékonysággal fogok a városrész 

fejlődéséért dolgozni, hiszen szívügyem Víziváros.

HORVÁTH MÁTÉ (MKKP)

Az első kerület, és ezáltal a hármas számú választókörzet is meg-

sínylette az elmúlt öt évet. A pártpolitikai csatározás, a pandémia, 

a kormányzati erőforrások megvonása mind negatívan hatottak 

a kerület fejlődésére. És a testület működéséből kimaradt egy na-

gyon fontos tényező: az itt élők. Szeretném azt mondani, hogy 

a jelenlegi polgármester és a képviselők közösen megoldásokat 

próbálnak találni a problémákra, hogy az új ötletek kidolgozá-

sán ügyködnek, de sajnos nem ezt látjuk. Csak a pártok minden-

kori „eszméi” (az az idézőjel igazán fontos!) alapján megformált 

mondatok visszhangoznak a testületi üléseken. Már amikor ép-

pen nem a szavak jelentésén bíbelődnek. Meg kell érteni, hogy 

ez nem egy politikai játéktér, hanem állampolgárok lakhelye.

Személyem a kultúra területéről érkezik, s minden okom 

meglenne, hogy a jelenlegi kormányt szapuljam, és keresztbe 

tegyek neki. De nem szeretek kicsinyes lenni, nem szeretem, ha 

más emberek kárára megy a pártpolitikai csatározás. Az első 

kerület nem más, mint egy közösség. Megbízom az itt élőkben. 

Képesnek tartom őket a komplex gondolkodásra, és hogy nem 

csak a saját, hanem a közösségük érdekeit tekintve is építő jel-

legű kritikát tudnak megfogalmazni felém és a testület felé. A 

kultúrát említettem már? Abból sosem elég! Némi a politikára 

is ráférne… A kétfarkúakkal együtt úgy vélekedek, hogy képe-

sek vagyunk egy új, emberközpontúbb vezetés felé kanyarítani 

az első kerület képviselő-testületét.

FISCHER REZSŐ LÁSZLÓ 

(MAGYAR SZOLIDARITÁS MOZGALOM)

Egész életemben arra törekedtem, hogy amibe belekezdek, 

azt végig is vigyem. Nem úgy, mint azok pártok által delegált 

képviselők, akik az elmúlt 34 évben a mi pénzünkből csinálták 

a semmit az első kerületben. Elég volt a fi deszes urizálásból! 

Elég volt a jelenlegi polgármester semmittevő tanácsadóinak 

sok százezezres havi fi zetéseiből! Az önkormányzat az embe-

reket támogassa, ne a politikusokat! Támogatom, hogy a kis-

nyugdíjból élőknek nyugdíjkiegészítést adjon az önkormány-

zat! Javasolom szociális élelmiszerboltok létrehozását a kerü-

letben! Amennyiben megválasztanak, megszervezem, hogy a 

kerületben lakó kisgyerekeknek a Budavári Önkormányzat in-

gyenes nyaralási lehetőséget biztosítson minden nyáron! Elég 

a korrupt pártokból, ki velük az önkormányzatokból! Jöjjenek a 

civilek, éljen a Szolidaritás Mozgalom!

DÓCZI PÉTER (ALTERNATÍVA PÁRT)

Szeretem Budavárt, szeretek itt élni. Ezért különösen elszomo-

rít, hogy a kerület fejlődését második éve akadályozza a köz-

gyűlésben zajló politikai háború. Szeretném, ha az önkormány-

zatiság újra rólunk, itt élőkről szólna.
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Megválasztásom esetén elsősorban azt szeretném elérni, 

hogy a szociális és zöld szempontok jobban érvényesüljenek a 

döntéshozatalban. Növeljük a megfi zethető önkormányzati bér-

lakások számát és a saját lakásban élők rezsitámogatását. Újítsuk 

fel a Csalogány és Hattyú utca közti játszóteret árnyékot adó fák-

kal, napvitorlával, pelenkázóval. Alakítsunk ki körbekerített ku-

tyafuttatót a Lovas úton agility játékokkal és ivókúttal. Több ár-

nyékos szakasz és pad legyen az utcákon, és hozzuk létre a köz-

tisztasági forródrótot, ahol bárki jelentheti, ha az utcán, parkban, 

buszmegállóban elszállítandó szemetet lát, és vállalja az önkor-

mányzat, hogy munkaidőben egy órán belül eltakarítja.

Kevesen tudják, de a házak egy részében fennáll a veszélye 

annak, hogy a régi csövekből a határértéket meghaladó ólom 

kerül az ivóvízbe. Átfogó programot szeretnék a víz bevizsgál-

tatására, és magas ólomkoncentráció esetén a csövek cseréjé-

nek támogatására. Ez több millió forintjába is kerülhet egy tár-

sasháznak, ezért ezt közvetlenül, részletfi zetési megállapodás-

sal vagy közbeszerzéssel segíthetné az önkormányzat. Jelölő 

szervezetem az Alternatíva Párt. Egy aluról építkező politikai 

közösség vagyunk, saját erőből, állami támogatás nélkül, mun-

ka és tanulás mellett politizálunk.

GERGELY ANDREA (MKKP)

A kerületet járva, különösen a 4-es számú választókerületben 

azt tapasztalom, hogy sok a magányos, bezárkózó életet élő 

idős ember, és az elmúlt időszakban nem történt semmi olyas-

mi, ami az ő életükben bármilyen változást hozhatna. Megvá-

lasztásom esetén rájuk szeretnék koncentrálni, nekik biztosí-

tanék testmozgást, (pl. nordic walking vagy közös séta rend-

szeresen), feladatokhoz kapcsolódó közösségi életet olyan 

kisebb, folyamatos projektekben, amikben többen vesznek 

részt és kooperálhatnak egymással, pl. egy-egy virágláda vagy 

kisebb közterület gondozása, közös sütés-főzés, hobbihoz kap-

csolódó körök (pl. horgolás) vagy akár olvasóklub. Lehetne ne-

kik önkormányzati pályázat helyiségre vagy valamilyen eszkö-

zök beszerzésére.

Azt is tapasztaltam, hogy nem tájékozottak az emberek a 

helyi közélettel kapcsolatban. Be kell vonni őket a problémák 

megtalálásába, az egyes projektek véleményezésébe, annak 

kitalálásába, hogy hogyan tudnak bekapcsolódni projektek-

be, hogy valódi közösségek alakuljanak ki. A lakossággal tör-

ténő kapcsolattartásba minden lehetséges eszközt be szeret-

nék vetni, mivel az idősebbek egy része számára az internet, 

közösségi média nem opció. Szükség van személyes vélemény-

kutatásokra, lakossági fórumokra vagy postai úton megvalósu-

ló vélemény kérésekre. Problémaként azonosítottuk, hogy elő-

fordul olyan, hogy egyes társasházakban terjeszkedő cégek 

megpróbálják a még megmaradt lakókat kitúrni a közös költ-

ség emelésével. Az ilyen esetek ellen fel fogunk lépni, legalább 

a nyilvánosság eszközével!

SASS LÁSZLÓ SÁNDOR 

(MAGYAR SZOLIDARITÁS MOZGALOM) 

Családom több mint száz éve lakik a Várban. Szívügyem, hogy 

ez a körzet és ez a kerület végre kikerüljön a pártmutyik fogsá-

gából, és végre olyan vezetése legyen a kerületnek, mely való-

ban szívén viseli a kerületben lakók gondjait, és nem csak az-

zal van elfoglalva, hogy hogyan tudna keresztbe tenni a másik 

pártnak, miközben a kerület és az én körzetem is tele van meg-

oldatlan problémákkal. Legfontosabb számomra a Várnegyed 

ügye. A Budai Vár az európai és a magyar történelem közpon-

ti helyszíne. A 21. századi techinkák alkalmazásával meg lehet 

teremteni, hogy a helyi lakosság és az idelátogatók meg tud-

ják tekinteni a saját szemükkel a fontos történelmi események 

menetét ott, ahol állnak éppen az utcán. A rendszer kiépítése 

óriási lépés lenne a turisztikának, nagy lehetőséget teremtene 

a várban található egyéb vállalkozások számára is. 21. századi 

turizmust a Várba! Fejezzük be végre a torzsalkodást, kezdjünk 

új fejezetet a kerület életében, gondoljuk újra az Várnegyedet! 

Ki a tehetetlen, lusta és korrupt pártokkal az önkormányzatból, 

jöjjenek a civilek, éljen a Szolidaritás Mozgalom!

FAZEKAS CSILLA (FIDESZ-KDNP)

Az utóbbi néhány évben sajnos számos problémával kel-

lett szembesülnünk szeretett kerületünkben: utcáink, tere-

ink, parkjaink gondozatlanok, túl nagy az átmenő forgalom, 

elmaradnak a fejlesztések, a kerület jelenlegi vezetése pedig 

együttműködés helyett akadályozza képviselői munkánkat. 

A várszoknyán élők 2022 őszén tiszteltek meg a bizalmukkal, 

azonban én is szembesültem mindazon nehézségekkel, ame-

lyekkel a képviselőtársaim. Jobbító szándékú javaslatainkat fo-

lyamatosan gáncsolja a baloldali városvezetés. Bár az ellenszél 

ellenére sikerült eredményeket is elérnünk, megnyugtató ga-

ranciát egy teljeskörű polgári vezetés jelentene a kerületnek, 

hogy egy békés, rendezett, élhető, biztonságos otthont épít-

hessünk közösen. 

Közösségünk úgy lehet igazán sikeres, ha számíthatunk egy-

másra. A választókerületemben élők bármikor megtalálhatnak 

kérdéseikkel, problémáikkal. Köszönöm a konstruktív javasla-

tokat, amik alapján fő célom, hogy nagyobb fi gyelmet fordít-

sunk a köztisztaságra, a zöldfelületek gondozására és növelé-

sére például a Batthyány utcában és a Lovas út mentén is. To-

vábbá keressünk megoldást az átmenő forgalom és a parkolási 

problémák kezelésére, a gyalogátkelőhelyeket pedig tegyük 

biztonságosabbá a Mátray-Várfok, a Batthyány-Hattyú-Erőd, il-

letve a Batthyány-Ostrom utca találkozásánál is. Fontosnak tar-

tom, hogy támogassuk a rossz állapotban lévő társasházak fel-

újítását és fejlesszük a Csalogány játszóteret. Erre az értékte-

remtő munkára kérek felhatalmazást. 

BUDAI BALÁZS 

(VÁRUNK EGYESÜLET-DK-MSZP-PÁRBESZÉD-ZÖLDEK-MOMENTUM)

Örülök, hogy 2019-ben V. Naszályi Márta irányításával egy olyan 

vezetése lett a kerületnek, amely valóban a kerületiekért dolgo-

zik. Büszke vagyok arra, hogy a Víziváros és környékének már ko-

rábban is két olyan képviselője lehetett, mint Gelencsér Ferenc 

és Molnárka Gábor, akik számomra is példát mutattak abban, 

hogy miként lehet sikeres és eredményes munkát végezni az ön-

kormányzatban. A vállalkozások támogatása, ivókutak létesíté-

se, a Vérmező fejlesztésének elindítása, a sokak által csodált Ko-

lodko-szobrok elkészíttetése és a Lidl-nél található új zebra mind 

hozzájárult ahhoz, hogy jobb legyen a Víziváros és környékén 

élni. Úgy gondolom, hogy az I. kerület teljes egésze is ezen az 

úton indult el a 2019-es önkormányzati választásokat követően! 

A következő öt évben fontosnak tartom, hogy támogassuk a 

forgalomcsillapítással, a járdák szélesítésével kapcsolatos elkép-

zeléseket a Batthyány utcán és környékén. Szeretném, ha sok 

más játszótérhez hasonlóan megújulna a Csalogány utcai kis 
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park is. Biztonságossá tenném a Várfok utca-Vérmező útnál ta-

lálható kereszteződést egy zebra áthelyezésével arra az oldalra, 

ahol az érdemi gyalogosforgalom zajlik. Hasonlóan szeretném 

rendezni az Ostrom utca-Batthyány utca kereszteződésénél ta-

lálható, balesetveszélyes szakasz helyzetét is. Együtt az Egyért!

NAGY ÁGNES

(MAGYAR SZOLIDARITÁS MOZGALOM)

A Szolidaritás Mozgalom egyesület egy 13 éve létező szervezet. 

Mindig is a bérből és fi zetésből élők, a kis- és középvállalkozók, 

azaz az emberek oldalán állt. Ellentétben a pártokkal soha nem 

kért és kapott közpénz százmillárdokat, ám ellentétben a mé-

dia pártokkal, az egész ország területén aktív és komoly mun-

kát végez a lakosság érdekében. Ez az, amiért elvállaltam a je-

löltséget, mert jómagam is szolgálatra jelentkezem! Ideje van, 

hogy végre az első kerületben is leváltsuk a pártokat, hogy vég-

re ne az ő ügyeikkel, hanem az emberek ügyeivel foglalkozzon 

az önkormányzat! Szervezzük át a kerület közlekedését úgy, 

hogy a turisták hada és a kerületen áthaladó gépkocsik tömege 

ne tegye tönkre az itt élők életét! Segítsük az időseket, valamint 

támogassuk a gyermeket nevelőket! Növeljük a köztéri kukák 

és közvécék számát, valamint tegyük lehetővé, hogy a kerület 

lakói ingyen használhassák a kerületben található kulturális in-

tézményeket. Vigyázzunk jobban a ránk bízott ezer éves törté-

nelem tárgyi emlékeire, őrizzük meg eleink munkáját. Legyen 

vége a pártos korrupciónak, ki a pártokkal az önkormányzatok-

ból, jöjjenek a civilek, éljen a Szolidaritás Mozgalom!

CSÁKÁNY RÓBERT (MKKP)

A köztisztaság állapotán az ötös egyéni választókerületben is 

lenne mit javítani. Jelenleg a Várba vezető lépcsőknél tapasztal-

ható köztisztasági és közegészségügyi kockázatokat rejtő prob-

lémákat az önkormányzat az ott lakók többszöri megkeresése 

ellenére sem kezelte. Probléma, hogy nagyon nagy az átmenő 

forgalom, amely miatt nagy a zaj és légszennyezettség a kerü-

let alacsonyabban fekvő részein. Észszerű forgalmi átszervezé-

sekre van szükség, amivel csökkenteni lehet az autós forgalmat.

Jelenleg sok magányos idős ember él ebben a kerületben. A 

Vérmező téren közösségi területeket lenne érdemes kialakítani 

számukra. Itt sok esetben nem is arról van szó, hogy 10 millió 

forintokat kellene elkölteni értelmetlen fejlesztésekre, hanem 

közös programokat szervezni, megmozgatni az itt élőket.

A párton belül egy közvetlen képviseleti rendszer, az e-de-

mokrácia-rendszer fejlesztésében veszek részt, szeretném job-

ban bevonni az itt lakókat az őket érintő döntésekbe. Szerin-

tem fontos lenne újra élménnyé tenni azt, hogy igenis van ha-

tása mindenkinek a környezetére, és hogy egy választásnak 

nem arról kellene szólnia csupán, hogy öt évente ki legyen 

megválasztva, ki üljön be egy pozícióra.

ECSENYI ÁRON (LA75)

(Hogyan értékeli az I. kerület és a választókerülete 2019 és 2024 kö-

zötti időszakát?) Szarul, hiszen például Önök – a Budavári Média 

és Városmarketing Kft. – is mindenféle morális megrendülés 

nélkül tennének el zsebre ebben az évben az adófi zetés nevű 

rablás által 95 millió forintot, gyakorlatilag a semmire. Nekem 

TikTokon nagyobb elérésem van és bármely videómban értel-

mesebb víziót mutatok be, mint amire az önök újsága valamire 

is képes lesz más munkája gyümölcsének 95 millió forintjából. 

Az meg felettébb kafkai, hogy pont Önöktől tudom meg, hogy 

a kerületben V. Naszály Akárki Márta adófi zetők pénzének száz-

millió forintjait tolta zsebekbe magyar petis kamupozíciókra, 

miközben konkrétan a nagy nullát csinálja.

(Mit tenne megválasztása esetén?) Sok mindent nem, hiszen 

ez egy semmiről nem szóló pozíció. De hát ön is tudja. Viszont 

amit hirdetnék továbbra is: ne politikusra szavazz, hanem a 

szabadságra: Le az Adók 75%-ával párt, la75.hu. Ha csak any-

nyit érek el, hogy az I. kerületben a hájas, kopasz, gnóm bürok-

ratáknak a képébe olvashatom ezt az üzenetet, akkor már elé-

gedett vagyok. 

DŐRI TAMÁS 

(VÁRUNK EGYESÜLET-DK-MSZP-PÁRBESZÉD-ZÖLDEK-MOMENTUM)

Több évtizedes kötődésem van az I. kerülethez, utoljára a helyi 

parkolási társaságot, a Budavári Kapu Kft-t vezettem, melynek 

a portfoliójában a Halászbástya beléptetőrendszerének üze-

meltetése, és a turizmussal kapcsolatos koordinációk is bele-

tartozott. Váradiné Naszályi Márta polgármester vezetésével 

kidolgoztunk a turistabuszok problematikájára egy átlátható 

rendszert, de sajnos a Fidesz megakasztotta a bevezetését. 

A választókerületben, az Attila út-Logodi utca környékén 

számos probléma vár megoldásra. Pótolni fogjuk a hiányzó fá-

kat és csillapítjuk az Attila út forgalmát. Újabb lakossági par-

kolási zónákat fogunk kijelölni és megreformáljuk a behajtási 

rendszereket, így javulni fog a parkolási helyzet, a helyiek javá-

ra. A Logodi utcában elindult egy pozitív folyamat, de a Fidesz 

gátolja a kizárólagos parkolóhelyek kiterjesztését. Konkrét ter-

veink vannak a közbiztonság javítására a rendőrséggel együtt 

és a buszrendszer komplett megreformálására, amelynek se-

gítségével nyugodtabbá, biztonságosabbá válik a kerület. Sza-

vazzon Ön is a folytatásra június 9-én, Együtt az Egyért!

ISTVÁNFFY OSZKÁR (FÜGGETLEN)

Úgy gondolom, hogy a kerületi választópolgárok véleménye 

lenne mérvadó. Kérdésem az, hogy vajon tapasztaltak-e pozi-

tív változást ebben az időszakban? Nem az én tisztem az előző 

választás óta eltelt időszak teljesítményét megítélni, hanem a 

választópolgároké, akiket képviselni szeretnék. A hangsúlyt a 

jövőre tenném!

Célom a kerületben élők közösségi érdekeinek előtérbe he-

lyezése: a mindenki számára tiszta, biztonságos és élhető köz-

területek megteremtése, a hajléktalanok megfelelő körülmé-

nyek közé való elhelyezése a közterekről. A kerület legnagyobb 

parkjában, a Vérmezőn olyan közösségi tér kialakítása, ahol 

minden generáció megtalálja a kikapcsolódás lehetőségét -  

játszótérrel, KRESZ-pályával, futópályával, kültéri fi tnesz- és kü-

lönböző labdasportokra alkalmas sportpályával, elkerített ku-

tyafuttatóval, mindezt gondozott parkkal körülvéve.

Fontosnak tartom a közutak minőségének javítását, járdák és 

lépcsők folyamatos karbantartását, oktatási intézmények előtti 

utak forgalomlassító kialakítását, valamint a kerületi parkolás op-

timalizálását, a lakosság érdekeinek megfelelően. A kerületi lako-
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sok számára nyújtott ingatlan-korszerűsítési támogatás által le-

hetővé válna a sokak számára magas rezsiszámlák csökkentése. 

Szerintem a megválasztott képviselők első számú feladata, hogy 

az őket megválasztó kerületi lakosok érdekében cselekedjenek.

FRÓNA LEVENTE (FIDESZ-KDNP)

2019 őszén, mint sokunkat az első kerületben, hidegzuhany-

ként ért a baloldali győzelem. Neveltetésemnek megfelelően 

igyekeztem pozitívan hozzáállni a megváltozott helyzethez, 

azonban csalódnom kellett. Ugyanis Krisztinavárosban semmi 

sem történt. A Dózsa György téri buszparkoló a mai napig gon-

dot okoz az Attila úti és Alagút utcai lakóknak. A leomlott Logo-

di utcai vároldallal kapcsolatban nem történt lakossági egyez-

tetés, sem javaslat a jövőbeni balesetek elkerülése érdekében. 

Sőt, még inkább elhanyagolták a területet, ami vízelvezeté-

si problémákat, és az Attila úti társasházak pincéiben beázást 

idézett elő. Mindemellett a Covid-19 járvány alatt közbeszerzé-

si határérték alatt adtak ki megbízásokat és ingyen pénzt osz-

togattak ellenőrizetlenül. Hogyan értékelném a 2019-2024 kö-

zötti időszakot? Elkeserítő és csalódást keltő. 

Megválasztásom esetén első feladatként az Attila út-Alagút 

utca kereszteződés szakmai felülvizsgálatának elindítását fo-

gom kezdeményezni. A balra kanyarodási lehetőség az Alagút 

utcából folyamatos torlódásokat idéz elő, a Váralja utcából tilos 

kikanyarodni, így az utcát terheli az átmenő forgalom. A Logodi 

utcai foghíjas területeknek gondozás és funkció kell, így rögtön 

ezekkel folytatnám a munkát, valamint az Attila úti kiszélesített 

járda hasznosításával. Végül a zöldfelületek rendbetétele a lép-

csők mentén, a Mikó utcában és a Logodi utca végén.

DR. SZINTAY ISTVÁN (MKKP)

Az elmúlt ciklust úgy értékelem, hogy indulok a választáson. 

Az Önkormányzat honlapján tájékoztatnám a választópolgáro-

kat a testületben – az Önök képviseletében – hozott döntése-

imről, melyeket alá is kívánok támasztani, meg is kívánok ma-

gyarázni. Orvosi és közigazgatási tapasztalataimat fel kívánom 

használni véleményem formálásában, tulajdonosi szemléletet 

tudok vinni a testületbe az egészségügyre vonatkozó fenntar-

tói feladatok tekintetében. 

A közeljövőben több önkormányzat szembesülni fog a csőd 

vagy „önként állami fenntartásba adom az egyészségügyi szol-

gáltatómat” dilemmával, segíteni tudok megérteni a lehetősé-

geinket. 

A Déli pályaudvar kérdéseiben támogatnám a Magyar Két-

farkú Kutya Párt I. kerületi polgármester-jelöltje, dr. Nánásiné 

Abonyi Gyöngyi elképzeléseit: a pályaudvar területének elha-

nyagolt állapotát mindenképpen szeretnénk megszüntetni és 

létrehozni Budapest első közösségi pályaudvarát az üres üzlet-

helyiségek közösségi funkcióval történő megtöltésével. A Mé-

száros utcai rozsdaövezeti részt is meg kívánjuk újítani, az itt 

lakók szempontjait fi gyelembe vevő zöldterületet hoznánk itt 

létre, ahol kosárpálya, sakkasztal, egyéni és közösségi sporto-

lási lehetőségek és a területhez kapcsolódó közösségi progra-

mok is várnák a lakosokat. Mi egy teljesen más Déli pályaud-

vart és Mészáros utcát képzelünk el a jelenleg siralmas állapo-

tok helyett.

Ezen felül szorgalmaznám a Szabó Ilonka utca egyirányúsí-

tását, a Citadella turistabusz-forgalmának újragondolását, azt, 

hogy a „délinében” ;) lehessen mákos-aszaltmeggyes és/vagy 

mákos-mazsolás csigát is kapni(!) és az örök életet ingyen sörrel.

BAUER ESZTER (FIDESZ-KDNP)

Nehéz értékelést adni az olyan városvezetésről, amely évek so-

rán át nem tudott értéket teremteni, sőt a meglévőket is inkább 

elsorvasztotta. Az önkormányzat vezetése sajnos nem olyanok 

kezébe került, akik őszinte elköteleződéssel és nem mellesleg 

hozzáértéssel vannak a kerületrészek fejlődésének előmoz-

dítása iránt. Az emberek úgy érzik, mintha elfelejtették volna 

őket és mintha a meglévő nyugalmat is inkább elvenni szeret-

nék tőlük. A zöldterületek gondozatlansága, a Mészáros utcába 

tervezett buszpályaudvar terve és a Vérmező környékének el-

hanyagoltsága is egyaránt aggasztó az itt élők számára.

Elsősorban az emberek ügye felé fordulnék. Szeretném elő-

segíteni, hogy Krisztinavárosban és a Naphegyen is olyan kör-

nyezetet alakítsunk ki, ahová jó hazatérni és ahol a megoldá-

sért kiáltó problémákra megnyugtató megoldást találunk. A 

polgári oldallal a Vérmező és a Déli pályaudvar környékének 

rehabilitációját kezdeményezni fogjuk, viszont a buszterminál 

megépítését a Mészáros utcában egyértelműen nem támogat-

juk. A parkolás kérdése és a gyalogosátkelőhelyek biztonságos-

sá tétele is az egyik legfontosabb megoldandó feladatok közé 

tartozik. 

Egy tiszta, rendezett, zöldfelületekben bővelkedő Krisztina-

várost szeretnék, ahova a polgári életérzés újra beköltözik és a 

kulturális színterek mellett az üresen álló önkormányzati üzlet-

helyiségek is élettel telnek meg. Annak érdekében, hogy felvi-

rágozzon a kerület, egy olyan együttműködő és az ott élő em-

berekkel együtt gondolkodó önkormányzat megalakítása a 

feladatunk, melynek megtartó ereje van.

SZIKLAI ATTILA

(VÁRUNK EGYESÜLET-DK-MSZP-PÁRBESZÉD-ZÖLDEK-MOMENTUM)

Budavár elindult egy zöldebb, nyitottabb, szociálisabb gondol-

kodású úton, amelyet a koronavírus-járvány, a rendszeres elvo-

nások és az elmúlt 1,5 esztendőben kialakult helyzet jelentősen 

megakasztott. Krisztinavárosban létrehoztunk egy olyan kö-

zösségi kertet, amelyről legutóbb a Forbes is cikkezett. Eljutot-

tak az alacsonypadlós villamosok a Krisztinavárosba, elkészült 

a Márai Sándor Művelődési Ház, és a Vérmező fejlesztése egy 

régi adóssága volt az I. kerületnek. Rendbe tettük a Kilus-kút 

környéki teret is és egy nagyszerű cukrászda is érkezhetett a 

Horváth-kertbe. Krisztinavárosban a játszóterek további szépí-

tése sem maradt el az elmúlt időszakban. 

Fontosnak tartom a Vérmező felújításának folytatását, és egy 

hasonló folyamat elindítását a Horváth-kertben. Szeretném, 

ha végre rendezhetnénk a Feszty Árpád utcánál található el-

hagyatott terület sorsát, valamint létrejönne egy valódi rek-

reációs park a Déli pályaudvar elhagyatott síneinél. Szeretnék 

javítani a Mészáros utcai kereszteződés helyzetén, és akadály-

mentesíteni a Krisztina körúti villamosmegállókat, illetve foly-

tatni a játszóterek felújítását. Ehhez kérem az Önök támogatá-

sát! Együtt az Egyért! 
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REMENYIK ILDIKÓ

(VÁRUNK EGYESÜLET-DK-MSZP-PÁRBESZÉD-ZÖLDEK-MOMENTUM)

2006 óta dolgozom a Budavári Önkormányzatban, politikai pá-

lyafutásom során ez az ötödik alkalom, hogy képviselőjelöltként 

indulok az I. kerületi önkormányzati választásokon és büszke va-

gyok rá, hogy Váradiné Naszályi Mártával dolgozhattam együtt 

az elmúlt években. A 2019 óta elért sikerek közül kiemelném az 

időseknek és fi ataloknak járó szociális juttatások megemelését, 

a megújult orvosi rendelőket, a Covid ideje alatt végzett, veze-

tésem alatt működő pszichológusi segélyszolgálatot. Büszke 

vagyok a virágzó parkokra és a megújult padokra is. 

Elsődleges feladatomnak a szociális háló megerősítését tar-

tom. Kiemelt fi gyelmet fordítottam eddig is erre a területre és a 

jövőben is szeretném ezt a munkát folytatni. Egy másik kiemelt 

feladatnak tartom, hogy Budavár egyszerre nemzetközi jelen-

tőségű kulturális tér és az itt élők lakókörnyezete is. Fontosnak 

tartom, hogy a turisták jó hírünket vigyék a világba, viszont szá-

momra azonban a lakók kényelme és életminősége a legfonto-

sabb. Eddig is és ezután is keményen dolgozom a turistabuszok 

kiszorításáért. Együtt az Egyért!

FEKETE ZSOLT

(MAGYAR SZOLIDARITÁS MOZGALOM)

Azért indultam el a Szolidaritás Mozgalom egyesület jelölt-

jeként az önkormányzati választásokon, mert megelégeltem 

az elmúlt évtizedek ostoba pártpolitikai játszmáit, melyeket 

az adófi zetők pénzéből fi nanszírozunk. Elég volt a felesleges 

presz tízs be ru há zás ból. Elég az adóforintjainkból fi zetett luxus 

hivatali autókból! Elég volt a pártmutyikból! Ne a pártközpon-

tokból mondják meg, hogy mire van szükség az I. kerületben, 

hanem a kerület lakosai. Képviselői programom legfőbb köve-

telése, hogy mint az köztudomású, a Lánchíd lezárásával meg-

nehezedett a Várkerület megközelítése a lakosságnak. Követel-

jük a híd azonnali visszaadását az autóval közlekedőknek! – Le-

gyen vége az emberkísérletek a Várnegyedben! Ezen felül az I. 

kerületi önkormányzat intézze el a kerület lakóinak, hogy csak-

úgy, mint más budai kerületben lakó ingyen vagy kedvezmé-

nyesen vehessük igénybe a Budán található fürdőket! Nekünk 

is jár az, ami más kerületben lakóknak természetes! A kerületi 

önkormányzatba olyan képviselők kellenek, akik az emberekért 

dolgoznak és nem a pártjuk központi vezetésének vannak alá-

rendelve. Ki a korrupt pártokkal az önkormányzatból, jöjjenek a 

civilek, éljen a Szolidaritás Mozgalom!

DR. NÁNÁSINÉ ABONYI GYÖNGYI (MKKP)

A 7. evk-ban érzékelhető fejlesztés az elmúlt években nem tör-

tént. Bár szó volt a tabáni tanösvény felújításáról, szerepelt is az 

önkormányzat tervei között, de annyi más tervhez hasonlóan 

végül nem valósult meg. Az mindenképpen üdvözlendő, hogy 

kerültek nyilvános vécék a játszóterek mellé. A budapesti nyil-

vános vécék számát tekintve ez mindenképpen dicséretes. A 7 

evk. abból a szempontból szerencsés, hogy két nagy zöldfelület 

is tartozik hozzá, a Tabán és a Horváth-kert. A tabáni tanösvé-

nyen az MKKP újított fel majd’ 100 oktatótáblát, hogy olvasha-

tóak legyenek, valamint mellettük több padot is megújítottunk. 

Talán a legnagyobb felújításunk a kerületben ez a tanösvény-fel-

újítás volt. A Horváth-kert az utóbbi években szintén elég elha-

nyagolt állapotba került. A padok és asztalok felújításért kiálta-

nak, ami szerepel is a terveink között, illetve néhány helyen a 

lépcsőt és a burkolatot se ártana helyrehozni. Nem csak a már 

kihelyezett utcabútorok felújítása a cél, hanem hogy ezeket a 

területeket élettel is megtöltsük. Célunk generációkat összekö-

tő közösségi programok vitele ezekre a zöld területekre és hogy 

a Horváth-kert megújítása során fi gyelemmel legyünk a kör-

nyéken lévő iskolák tanulóinak igényeire is. Szeretnénk bővíteni 

a fogyasztásmentes területek számát, ami a budapesti diákság 

kifejezett elvárása volt. A Horváth-kert elhelyezkedéséből adó-

dóan ideális lenne ilyen helyek létrehozására, ahol fogyasztási 

kényszer nélkül tudnak a kerület lakói időt tölteni közösségben. 

Első számú célunk tehát a zöldterületek megőrzése, felújítása és 

generációkat összekötő közösségi programokkal való megtöl-

tése, hogy ez a terület a kerület élő szíve legyen.

GULYÁS GERGELY KRISTÓF (FIDESZ-KDNP)

2019 óta veszek részt aktívan a kerületi közéletben, 2021 óta 

képviselőként szolgálom az itt élőket. Az elmúlt években én is 

azt tapasztaltam, amit mindenki; a kerület fejlődése megállt, a 

köztisztaság, a parkjaink rendezettsége pedig drámaian rom-

lott. Mindez a baloldali vezetés átgondolatlan, koncepció nél-

küli működésének és a kerületért végzett városvezetői munka 

hiányának köszönhető. Képviselőségem alatt rendületlenül ki-

álltam a kerületet elárasztó turistabuszokkal szemben. A nap-

hegyiekkel közösen sikeresen megakadályoztuk, hogy turista-

busz-pályaudvart építsenek a Mészáros utcába. Szintén kiemelt 

feladatom volt eddig is, hogy a kerület gazdálkodása stabil le-

gyen és minden forint a kerületért hasznosuljon. Fejlesztésekre 

van szükség, hogy tiszta és biztonságos utcáink, élettel teli kö-

zösségi tereink, valamint rendezett közparkjaink legyenek.

Célom, hogy a kerület, azon belül is a Naphegy-Tabán kör-

nyéke élhető otthont biztosítson a gyermekektől a szépko-

rúakig mindenkinek. Ezért kezdeményeztem a Naphegy la-

kó-pihenő övezetté nyilvánítását, mely kiszorítja a környékről 

az átmenő forgalmat. Ezért harcolok, hogy felszámoljuk a Dó-

zsa György téri turistabusz-parkolót, melynek helyén újra park 

szolgálhatja a kerületieket. Ezért támogatom a kerületi társas-

házak, lakások emelt összegű felújítását, hiszen így maradhat 

vonzó élettér a kerület. Valamint ezért kezdeményeztük a köz-

parkok kerületi tulajdonba vételét, hogy megőrizhessük és fej-

leszthessük a kerület tüdejeként funkcionáló parktengelyt.

CSONTOS ISTVÁN (MKKP)

Az elmúlt időszakban jelentős változás a hatos egyéni válasz-

tókerületben nem történt. Bár tény, hogy csak nem régen kap-

csolódtam be a kerület vérkeringésébe és leginkább a kuty-

apárt kapcsol a kerülethez, és az itt végrehajtott akciók. Azon-

ban pont ezért rengeteg időt töltöttünk a kampány alatt azzal, 
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hogy bejárjuk a területet és beszéljünk az itt lakókkal, megis-

merjük véleményüket, szükségleteiket. Egyértelmű számunk-

ra, hogy az itt élő emberek elutasítják a Mészáros utcába ter-

vezett buszmegálló ötletét, sőt lakóparkot vagy irodaházat se 

szeretnének erre a területre. Ezt a barnaövezeti területet leg-

szívesebben parkként látnák újra az itt lakók. Egy kicsit tovább 

szeretnénk lépni a park ötleténél és olyan közösségi parkot sze-

retnénk létrehozni, ami alkalmas arra, hogy generációkat ösz-

szekapcsoló programokat hozhassunk ide. Szeretnénk kiala-

kítani sportolásra, közös játékra alkalmas területeket, ahol fo-

gyasztási kényszer nélkül tölthetnek a kerületiek időt. Nem 

csak parkot, közösséget is szeretnénk itt teremteni.

Ezenkívül szeretnénk elérni, hogy a kerületben ne történhes-

sen még egy olyan zavaros ügy, mint az Oxygen Wellness köz-

pont építése körül. Bár ez egy régi történet, de azóta se tudjuk, 

miért nem lett ott végül is gyermekek számára úszásoktatás, és 

nem is kérte ezt senki számon. Valamint mindenképpen szeret-

nénk felújítani a Gellért-hegy Duna-parti oldalára eső sétányo-

kat, amelyek jelenleg rendkívül elhanyagolt állapotban vannak 

és balesetveszélyesek. A megújítást itt szeretnénk kezdeni!

DR. KUN JÁNOS

(VÁRUNK EGYESÜLET-DK-MSZP-PÁRBESZÉD-ZÖLDEK-MOMENTUM)

A 2022 végéig terjedő időszakban a választók akaratának meg-

felelően ellenzéki többségű önkormányzatnak sikerült megva-

lósítania azt a célt, hogy bebizonyítsa, létezik alternatíva a Fi-

desz politizálásával szemben, lehetséges egy kiszámítható, a 

ténylegesen rászorultakat támogató, nemcsak egy kivételezett 

körnek kedvező, zöld, szociálisan érzékeny politika, ahol a dön-

tések a lakossággal történő párbeszéd során születnek. 2022 

nyarán egy gyanús körülmények között, csupán 60 szavazattal 

elvesztett időközi választás után két, az ellenzék színeiben be-

jutott képviselő átpártolása következtében a választók akarata 

ellenére többségbe kerültek a kormánypártok. A bizottságok-

ban személycseréket hajtottak végre, és olyan többséget te-

remtettek maguknak, hogy csak az ő akaratuk érvényesül. A ke-

rületi intézmények többségében leváltották a korábban több 

jelentkező közül pályázat útján kiválasztott vezetőt, és saját 

emberüket ültették oda. A képviselő-testület tavaly elfogadta 

az irányításom alatt elkészült életjáradék-rendeletet, melynek 

lényege, hogy a kerületi idősek, ha felajánlják saját tulajdonú 

lakásukat az önkormányzatnak, havi életjáradékot kapnak, s 

halálukig a lakásukban élhetnek.

Célom továbbra is a kiszámítható, a ténylegesen rászorultakat 

támogató, zöld és szociálisan érzékeny politika az I. kerületben. 

Átlátható és igazságos lakásgazdálkodást szeretnék megvalósí-

tani, hogy a lakásokat ne a Fidesz osztogassa kényére-kedvére 

a csókosoknak. Szeretnék új gyalogátkelőhelyet a Vuk és a Zsolt 

utcai játszótérnél, illetve a Hegyalja úton. El szeretném érni, 

hogy ne nevezzen ki fölénk fi deszes helytartót a kormány és le-

gyen újra pártatlan a kerületi újság. Szeretném tovább folytatni 

a zöldítést, az elültetett mintegy 30 fa mellé újabbakat telepí-

tünk. A zöld kerület kisebb átmenő forgalmat is érdemel: sze-

retnék csendesebb turizmust a Gellérthegyen. Együtt az Egyért! 

BODNÁR ELŐD (FIDESZ-KDNP)

Az elmúlt öt év során a Naphegy és a Gellérthegy lakói joggal 

érezték úgy, hogy a kerületnek ez a része sokkal kevesebb fi -

gyelmet kap a városvezetéstől, mint más városrészek. Míg a 

polgármesterasszony fi gyelmét sokszor a Vár körüli nagypoli-

tikai csatározások vonták el, addig az öt éve megválasztott he-

lyi önkormányzati képviselő mintha nem is létezett volna az itt 

élők számára. Pedig van itt is bőven feladat, amelyek elvégzé-

sében az I. kerületi önkormányzatnak kulcsszerepe van.

 Célom, hogy végre hatékony képviseletet kapjanak az itt 

élők is, és megvalósuljanak azok a fejlesztések, amire gellért-

hegyiként én is régóta várok. Hatékony megoldást szeretnék a 

Naphegyen és a Gellérthegyen átmenő forgalom érdemi csök-

kentésére, és ki szeretném terjeszteni a lakó-pihenő övezeti be-

sorolást. A Hegyalja úti gyalogátkelőket mielőbb biztonságo-

sabbá szeretném tenni. A turistabuszokat és a naphegyi busz-

pályaudvar ötletét is végképp száműznünk kell a környékről, 

ezért még a Citadella elkészülte előtt lépnünk kell. Minden kör-

nyezetkímélő alternatíva megvalósításában partner vagyok, és 

minden érintettel együtt kívánok működni annak érdekében, 

hogy a helyi lakók és a turizmusban érdekeltek számára is vég-

re megnyugtató megoldást találjunk. Fontosnak tartom a zöld- 

területek állapotának javítását, különösen a Tabánban és a Gel-

lérthegy közparkjaiban, és támogatom a Czakó utcai Sport- és 

Szabadidőközpont fejlesztését.

VARGA MÁRIA ILDIKÓ

(MAGYAR SZOLIDARITÁS MOZGALOM)  

Harmincnégy éve, hogy minden párt csak kifi zetőhelynek 

használja Budapestet és a kerületeket is, így szeretett I. kerü-

letünket is! Ahelyett, hogy a helyi ügyekkel foglalkoznának, a 

problémákat nem megoldják, hanem arra használják fel, hogy 

az egymás közötti harcaikat eljátsszák, miközben az adófi zetők 

pénzét költik el. Magukra! Ennek véget kell vetni, civileket kell 

a Várkerület közgyűlésébe szavazni! Politikusok érdekei helyett 

az emberek érdekeit képviselem. Amennyiben bejutok az I. ke-

rület közgyűlésébe, szenvedélyesen fogom képviselni az em-

berek ügyeit. Több és biztonságosabb gyalogos-átkelőhelyet, 

szociális üzleteket és idősbarát hivatali ügyintézést fogok ki-

harcolni a körzetem lakóinak, valamint kezdeményezni fogom 

több utcai szemetes kihelyezését a körzetemben. Ki a korrupt 

pártokkal az önkormányzatokból, jöjjenek a civilek, éljen a Szo-

lidaritás Mozgalom!

VÁLASZTÁS 2024

Figyelem! Az I. kerületben 2019-hez képest újrarajzolták az egyéni választókerületeket az önkormányzati választásokra. 

Ha nem biztos abban, hogy mely szavazókörben adhatja le voksát, ellenőrizze a valasztas.hu szavazóhelyiség-keresőjében, 

illetve választási értesítő céduláján!
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VÁLASZTÁS 2024

Aláírtam? Nem írtam alá? A választók online is ellenőrizhetik, 

melyik jelöltlista ívén szerepel az ajánlásuk, adataik védelmé-

ben és ellenőrzésként tájékoztatást kérhetnek arról, hogy a vá-

lasztási irodák által ellenőrzött ajánlóíveken szerepelnek-e az 

adatai ajánlóként. A kérelmeket szeptember 7-éig adhatják be. 

A választópolgárok már online is ellenőrizhetik, hogy a júniu-

si helyi önkormányzati, nemzetiségi és európai parlamenti (EP-) 

választáson melyik jelölt, illetve lista ajánlásgyűjtő ívén szere-

pel az aláírásuk. 

Az Országgyűlés 2014 nyarán módosította a választási eljárá-

si törvényt, ennek alapján a választópolgárok tájékoztatást kér-

hetnek arról, hogy az ellenőrzött ajánlások között szerepel-e 

olyan, amely az adataikat tartalmazza. A Nemzeti Választási 

Iroda a 2022-es országgyűlési választás ajánlásgyűjtő idősza-

kában vezette be a KITAJ névre hallgató online ajánlásellenőr-

zést, a választások tisztaságának elősegítéséért és a közbiza-

lom erősítéséért.

A választási irodák az ajánlások ellenőrzésekor rögzítik a vá-

lasztási informatikai rendszerben, hogy a választó ajánlott-e je-

löltet, és ha igen, melyiket. Erre azért van szükség, mert egy 

választópolgár ugyan több jelöltet, illetve listát is ajánlhat, de 

egyetlen jelöltet, listát csak egyszer. Így visszakereshetővé vá-

lik, hogy a választópolgár adatai melyik jelölt, illetve lista elle-

nőrzött ajánlásai között szerepelnek. 

Mivel az irodák csak addig folytatják a leadott ajánlások té-

teles ellenőrzését, amíg az érvényes ajánlások száma eléri a je-

löltséghez, illetve listaállításhoz szükséges számot, csak az így 

ellenőrzött ajánlások „kereshetők” vissza. 

A választó az ajánlásgyűjtő ívek megsemmisítéséig, szeptem-

ber 7-éig kérhet tájékoztatást arról, hogy a választási irodák ál-

tal ellenőrzött ajánlóíveken szerepelnek-e az adatai ajánlóként. 

A kérelmet be lehet nyújtani személyesen és kézbesítési 

megbízotton keresztül a helyi választási irodákhoz, valamint a 

magyarorszag.hu oldalon keresztül, azonosítást követően. Az 

azonosítás lehet ügyfélkapus felhasználónév és jelszó meg-

adása, elektronikus személyi igazolvány, kódos telefonos vagy 

videós azonosítás. A választópolgár a sikeres azonosítását kö-

vetően az űrlapon megadhatja, hogy mely választástípus(ok) 

esetében kéri a tájékoztatást az ajánlóíveken szerepléséről. 

Az online szolgáltatás mellett az ajánlások ellenőrzésére pa-

píralapon, illetve személyesen továbbra is van lehetőségük az 

állampolgároknak. Ha a választó szerint visszaélés gyanúja me-

rül fel, kifogással élhet a választási bizottságnál, illetve a nyo-

mozóhatósághoz fordulhat.

A két évvel ezelőtti országgyűlési választáson több mint 130 

ezer lekérdezés történt, a választási irodákhoz érkező, vissza-

élés gyanúját felvető panaszok száma 100-nál kevesebb volt.

MTI

Lekérdezhetők az ajánlóívek
Mindenki ellenőrizheti, mely pártoknál szerepelnek az adatai
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2024. JÚNIUS 9.
REGGEL 6 ÓRÁTÓL ESTE 7 ÓRÁIG

HELYI ÖNKORMÁNYZATI 
VÁLASZTÁS

NEMZETISÉGI ÖNKORMÁNYZATI 
VÁLASZTÁS

EURÓPAI PARLAMENTI 
VÁLASZTÁS

Önkormányzati Részvételi arány   Győztes polgármester

választás éve  az I. kerületben Megválasztott polgármester szavazati aránya

1994 53,72% Katona Tamás (MDF–KDNP–Fidesz) 57,27%

1998 57,17% Nagy Gábor Tamás (Fidesz, MDF) 48,13%

2002 65,96% Nagy Gábor Tamás (Fidesz, MDF) 46,83%

2006 65,41% Nagy Gábor Tamás (Fidesz–KDNP) 59,71%

2010 50,47% Nagy Gábor Tamás (Fidesz–KDNP) 61,38%

2014 48,36% Nagy Gábor Tamás (Fidesz–KDNP) 55,51%

2019 56,69% V. Naszályi Márta (Momentum–DK–MSZP–Párbeszéd–LMP) 48,31%

A részvétel is fontos
Harmincnégy éve még 31 fős önkormányzati testület alakult Budaváron

A rendszerváltás óta ez lesz a kilencedik 

önkormányzati választás Magyarorszá-

gon. Az 1990-es voksolás azért volt rend-

hagyó, mert akkor még a polgármeste-

reket nem közvetlenül a nép, hanem a 

képviselő-testületek választották. Az I. 

kerületben 1990-ben még 31 fős testület 

alakult, amely az MDF-es Ligeti Imrét sza-

vazta meg polgármesternek. 1994-ben 

Katona Tamás (MDF–KDNP–Fidesz) lett a 

polgármester, 1998-ban pedig a fi deszes 

Nagy Gábor Tamás, aki 21 éven át vezet-

te a kerületet. A legutóbbi, 2019-es vok-

soláson Váradiné Naszályi Márta (Mo-

mentum–DK–MSZP–Párbeszéd–LMP) 

nyerte el a polgármesteri tisztséget. 

Az önkormányzati választásokon ha-

gyományosan alacsonyabb a részvétel, 

mint az országgyűlési voksolásokon. A 

budaváriak viszont általában felülteljesí-

tik az önkormányzati választás országos 

részvételi arányát. 

A Nemzeti Választási Iroda adatai sze-

rint eddig a legtöbben – a választók csak-

nem 66 százaléka – 2002-ben járult az 

urnákhoz, a legkisebb részvételi arány – 

alig több mint 48 százalék – pedig 2014-

ben volt. A polgármester-jelöltek közül a 

legnagyobb szavazati aránnyal Nagy Gá-

bor Tamás (Fidesz) nyert, aki 2010-ben 

több mint 61 százalékos eredményt ért 

el. Érdekesség, hogy szintén ő érte el a 

legkisebb szavazati arányt is: 2002-ben 

alig 47 százalékot. 

A legutóbbi önkormányzati választá-

sokon, 2019-ben az I. kerületben a rész-

vételi arány 56,69 százalék volt, Váradiné 

Naszályi Márta pedig a szavazatok 48,31 

százalékát megszerezve győzött – ez ak-

kor mindössze 121 szavazatkülönbséget 

jelentett. 

Schmidt

Szavazok, de hol?

Az I. kerületben 16 szavazókör várja a szavazókat:

• 1. evk – 1. számú szavazókör, Úri utca 38. (Önkormányzat In-

tézménye)

• 1. evk – 2. sz. szavazókör, Tárnok utca 9-11. (Budavári Ált. Isk.)

• 2. evk – 3. sz. szavazókör, Toldy Ferenc utca 9. (Toldy Ferenc 

Gimnázium)

• 2. evk – 4. sz. szavazókör, Fő utca 31. (III. sz. Idősek Klubja)

• 3. evk – 5. sz. szavazókör, Batthyány u. 8. (Batthyány Lajos Ál-

talános Iskola)

• 3. evk – 6. sz. szavazókör, Toldy Ferenc utca 66. (Vízivárosi 

Óvoda)

• 4. evk – 7. sz. szavazókör, Hattyú utca 16. (I. sz. Idősek Klubja)

• 4. evk – 8. sz. szavazókör, Attila út 135-137. (Kosztolányi Dezső 

Gimnázium)

• 5. evk – 9. sz. szavazókör, Attila út 89. (Szociális Szolgáltatási 

Központ)

• 5. evk – 10. sz. szavazókör, Attila út 43. (Petőfi  S. Gimnázium)

• 6. evk – 11. sz. szavazókör, Mészáros utca 5-7. (Szilágyi Erzsé-

bet Gimnázium)

• 6. evk – 12. sz. szavazókör, Nyárs utca 2-4. (Nyárs utcai Óvoda)

• 7. evk – 13. sz. szavazókör, Mészáros utca 5-7. (Szilágyi Erzsé-

bet Gimnázium)

• 7. evk – 14. sz. szavazókör, Attila út 43. (Petőfi  S. Gimnázium)

• 8. evk – 15. sz. szavazókör, Lisznyai utca 40-42. (Lisznyai ut-

cai Ált. Isk.)

• 8. evk – 16. sz. szavazókör, Tigris utca 58-60. (óvoda)
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Egyre több a dolmányos varjú Budapesten, és mivel a fi óka-

reptetési időszakban, április végétől június közepéig a mada-

rak rámenősen védik a repülni még nem vagy nehezen tudó 

fi ókáikat, ezért agresszívak. Nem velünk, az emberekkel ellen-

ségesek, csak az utódaikat féltik bármilyen élőlénytől, ami – 

mondjuk – ökölnyinél nagyobb. Bár ijesztőnek tűnhetnek, nem 

tudnak karcolásnál súlyosabb sérülést okozni, és el lehet őket 

hessegetni – mondta a Várnegyed érdeklődésére Orbán Zoltán 

ornitológus, a Magyar Madártani és Természetvédelmi Egyesü-

let (MME) szóvivője.  

A dolmányos varjú alapvetően ragadozó jellegű életmódot 

folytat, de valójában vegyes evők, táplálékuk jelentős része 

gerinctelenekből áll: férgeket, puhatestűeket és ízeltlábúakat 

fogyasztanak, néha pedig – bármennyire is megütközik ezen 

egynémely városi ember – madárfi ókákat és -tojást is. Lénye-

gében bármit megesznek, amit el tudnak kapni és egészben 

vagy a csőrükkel apróbb darabokra szaggatva le tudnak nyelni, 

így főként télen sok dögöt is fogyasztanak.  

SZINTET LÉPETT A VÁROSI ÁLLOMÁNY

A varjúfélék három faja, a szarka, a vetési és a dolmányos varjú 

évszázadok óta velünk él az agrártájban, a csóka pedig már a 

középkori településeken is megtalálható volt a várak és temp-

lomok toronysüvegeiben. Úgy tűnik, hogy az elmúlt évtizedek 

telítődését követően néhány évvel ezelőtt lépett szintet a vá-

rosiasodó dolmányos varjak állománya, elsősorban még csak 

Budapesten, de ez várhatóan más magyar nagyvárosokban is 

bekövetkezik – mondta Orbán Zoltán.

Ha egy madárfaj sikeresen urbanizálódik, a folyamat már ön-

gerjesztővé válik, a számuk meredeken emelkedhet, mert ren-

geteg ennivalót találnak és ragadozók, emberi üldözés hiányá-

ban a költési sikerük is magas, a fi ókák pedig már a lakott terü-

letet tekintik otthonuknak és maguk is itt fognak költeni, így 

létszámuk egy idő után átlépheti a lakosság ingerküszöbét. Ez 

különösen igaz a nagytestű és hangos dolmányos és vetési var-

júra, valamint a szarkára. – És ha ez megtörténik, puha mód-

szerekkel (a madarak elpusztítása nélkül) szinte semmit sem le-

het ellene tenni, de a helyzetért alapvetően az emberi butaság, 

nemtörődömség okolható – magyarázta Orbán Zoltán.

AZ EMBER CSAK MAGÁT OKOLHATJA 

A dolmányossal rokon vetési varjú állományát az emberi kap-

zsiság miatt szinte teljesen kiirtották: míg az 1980-as években 

még negyedmilliós fészkelőállományuk volt, az ezredfordulóra 

ennek 95 százalékát (!) kiirtva 23 ezer pár maradt, és a védelem 

hatására ma is csak mintegy 30 ezer pár körül alakul. Az ornito-

lógus szerint az is sokat elárul a természettől eltávolodott élet-

módunkról, hogy sokan hisztérikus rohamot kapnak egy ilyen 

kis állattól. A modern embernek szinte fogalma sincs arról, ho-

gyan működik a természet, az állatok nem fognak megváltoz-

ni, nekünk kell visszatérni a józan észhez – jelentette ki. Ha ránk 

próbál ijeszteni egy varjú, ijesszünk vissza, hiszen mi vagyunk a 

nagyobbak, erősebbek, félelmetesebbek.  

OTTHON MÁR VARJÚT IS NEVELNEK

A madártani egyesület szóvivője felhívta a fi gyelmet, hogy szi-

gorúan tilos lenne otthon varjúfi ókát nevelni, mégis vannak, 

akik csinálják, állítólag már Facebook-csoportjuk is van, és tö-

megével engedik szabadon az állatokat. A varjú 30–40 évig 

vagy jóval tovább is elélhet, egy 4–6 éves gyerek intelligenci-

ájával bír, ha pedig otthon azt tanulta, hogy csak agresszívan 

kell kárognia, megcsipkedve az embert, és táplálékot kap, sza-

badon engedve is megmarad ennél a módszernél. Ráadásul ezt 

a társai is el tudják tanulni, és még szórakoztatónak is találják.

A Budapesten előforduló varjútámadások hátterében egyre 

gyakrabban feltételezhető, hogy azt otthon nevelt állat okoz-

za. Az a varjú, amelyik Újlipótvárosban, a rakparti kerékpárúton 

haladó biciklisekre támadt, Budáról repült át. Természetelle-

nes, ha egy varjú így viselkedik – mutatott rá az ornitológus.

Orbán Zoltán arra is kitért: nem sokat érnek azok az önkor-

mányzati intézkedések, mint a varjak kitiltása vagy műsólymok 

kihelyezése. A madarak ezen csak nevetnének, ha tudnának, 

mivel a városi környezetben jól érzik magukat, ott is maradnak, 

eltávolított fészküket néhány napon belül újra tudják rakni.

Ami megoldás lehet, de nem olcsó vagy éppen könnyen kivi-

telezhető, ha a rossz helyen (például óvoda vagy iskola udvarán) 

lévő fészkeket – az állat- és természetvédelmi törvényeket be-

tartva – folyamatosan eltávolítják, mielőtt kikelnének a fi ókák.  

Schmidt Gábor

Ingerküszöbön táncolnak 
a városi varjak
Az illegálisan otthon nevelt, majd szabadon 
engedett madarak okozzák a legtöbb gondot

ITT LAKUNK
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UTCAMESÉK

Benne lakom, így hát sokszor mondom ki a nevét, és olyankor nem jut eszembe Magyarország első miniszterelnöke, 

akit 1849 októberében kivégeztek, és akinek a holttestét úgy kellett kilopni a józsefvárosi temetőből, és elrejteni a fe-

rencesek belvárosi templomának kriptájában. – Éljen a haza! – kiáltotta féltérdre ereszkedve a kivégzőosztag öt ka-

tonájának. – Allez, Jäger! Rajta, vadászok! – És a vadászok lőttek.

Batthyány utca. A Drei Mohren Gasse, vagyis a Három mór (időnként Három szerecsen) utca, a Hattyú utca és a 

Bécsi-kapu utca összevonásával jött létre 1879-ben. Majdnem a Dunától tart majdnem a Várig. Valaha omnibusz is 

járt rajta: a Városligetből indult, és az Andrássy úton, Zrínyi utcán, Lánchídon, Bomba téren (ma Batthyány tér), Bat-

thyány utcán, Hattyú utcán át a Széna térre tartott, ahol a Szent János kórház régi épülete állt. A lomha, dobozszerű 

társaskocsikat két lovacska húzta, és az emelkedő előtt, az egykori Irma térnél (ma Mária tér), még egy lovat befog-

tak a másik kettő elé.

A Fő utcában, éppen ahol a Batthyány utca kezdődik, magasodik a Szent Ferenc sebei templom és az egykori fe-

rences kolostor, amit 1785-ben az Erzsébet-apácák, a „gyámolatlan” betegeket gyámolító betegápolók női szerzete 

kapott meg. A két világháború közt a templom egyik mellékoltárához gyakran somfordáltak borzongani vágyó gye-

rekek, hogy megcsodálják az üvegkoporsóban fekvő, bíborpalásttal letakart csontváz vicsorgó koponyáját. A keresz-

ténnyé lett római légionárius, Fortunatus ereklyéje régóta nem riogatja a kisiskolásokat, ugyanis a csontok 1944/45 

telén, Budapest ostromakor megsemmisültek.

Jó környék ez, a zegzugos, kopott Víziváros. A Bomba téren állítólag hajdan Casanova cipői kopogtak a Fehér Ke-

reszt rokokó épülete felé, a kolostor rozzant pajtáiban éjszakánként vízhordó szamarak horkantgattak. Szent Anna 

templomát Szerb Antal a város legszebb épületének mondja. Mögötte a dísztelen Fazekas téren (ma Szilágyi Dezső 

tér) még nem épült fel a reformátusok csinos temploma, helyén – ahogy 1892 nyarán a Budapesti Hírlap újdondá-

sza írja – „panorámás bódéban holmi asszonyból és halból összevarrt, kitömött Szép Meluzinát mutogattak”. A Bat-

thyány utca elején épül már a leányiskola, és újságírónk azon lamentál, vajon nyári hőségben, nyitott ablakoknál, az 

élénk szekérforgalmú utcában lehet-e majd tanítani a kocsizörgéstől. „Mert mi vízivárosiak nem merünk faburkola-

tot követelni az épület elé, mint a pesti iskolák”. Az iskola és az Irma téri zsidó szeretetház között húzódott a keskeny 

Könyök utca, melynek egyetlen kapuja sem volt: minden ház a hátát mutatta az utcácskának. Híres hely volt a Zöld 

Hordó vendéglő, és hírhedt a szomorú örömlányok munkahelye, az Ápolda (ma Fiáth János) utcai kupleráj.

A Batthyány utca 2-ben lakott Mansfeld János úri fodrász, aki 1928-ban vette át a fodrászatot. A 3. szám alatt mű-

ködött Polánszky Ágoston rézöntő mester. Valaha „Meszanek sarok”-nak hívták a Batthyány és Hattyú utca sarkát: 

1918-tól működött itt Meszanek Teréz nőikalap-gyára és szalonja. Az Itáliából érkezett Pietro Del-Medico az 1800-

as évek derekán a Kacsa utcában alapított szalámigyárat, aztán fi a Első Magyar Szalámigyára az 1880-as években 

már a Batthyány utca 7-ben működött, s a család a gyáralapító özvegyének is az utcában építtetett kicsiny velencei 

palazzóra emlékeztető lakóházat. Híres volt Pottok Sándor fényképészeti műterme az Irma térnél, és Büchler Mór fű-

szerüzlete az Iskola utcai sarkon. A 26-os szám alatt, a „Pék-házban” működött Ferencz József, majd Urbanek Rudolf 

sütödéje, és itt élt egy időben Németh László, meg a Zsigmond-kor remek történésze, Mályusz Elemér. A 63-ban la-

kott valaha a karcsú, rőt hajú Varga Rezső. Szakmája szerint segédvégrehajtó. Miért érdekes ő? Mert Karády Katalin 

első férje volt.

Végül egy apróhirdetés a Pesti Hírlapban, 1881 decemberében: „600 darab kanári-madár, a legjobb éneklők, saját 

nagymérvű tenyészdéjéből eladó Wein Pálnál a Batthyány utca 44. szám alatt.”

Száraz Miklós György

A Hattyú és a Három mór
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Idén töltötte 80. életévét, de minden héten utánpótlás-edzést 

tart a Ferencvárosi Torna Club népligeti pályáján. Horváth Lász-

lót, de ahogy mindenki ismeri, Apit szülővárosában, Celldö-

mölkön kapta el a foci vonósugara, akkor, amikor még a rádió 

is ritkaság volt, és a meccseket legtöbben a főtéri Korona Szál-

ló rádióján követték. Ott kezdett focizni a Vasutas klubban, ott 

tűnt ki először ügyességével, kitartásával. 1965-ben a Ferenc-

város tagjaként a Vásárvárosok Kupagyőzteseként ünnepelték. 

Életét a foci és a Fradi tölti ki ma is, a Nemzeti Sport táblázata-

it bújva latolgatja a csapatok esélyeit. Tabáni lakásában felesé-

gével, Panni nénivel él, ahol unokája is sokszor meglátogatja. 

– Hogy emlékszik vissza a gyerekkori Celldömölkre? 

– Az 56-os eseményekre tisztán emlékszem, szovjet tankok 

vonultak az utcán. A felkelők bejöttek a suliba, elvitték a tornate-

remből a kötelet, azzal döntötték le a szovjet szobrot a temető-

nél. Szegény tornatanáromat ezért meg is hurcolták, pedig neki 

aztán semmi köze nem volt ehhez. Egyébként a helyi Vasutas 

Sport Egyesületnél kezdtem focizni, mint nagyjából mindenki. 

Ott még akkor nem voltak korosztályok, együtt fociztunk.  

– Honnan az Api név? 

– Azt már a Fradiban kaptam, mert egyszer az edző valami fel-

adatot osztott a csapatra. Csak úgy rám mutatott, "Na Apikám, 

mutasd meg!" És onnan a szertáros, portás, mindenki így hívott! 

– Azt nyilatkozta egyszer, hogy édesapja egy bőrönddel 

tette fel a pesti vonatra, a Fradi pálya melletti szálláson 

meg meleg víz se volt. De mégis hajtottak a Ferencváro-

sért. Tényleg, mi hajtotta? 

– Tudtam, hogy teljesíteni kell. De nem volt bennem feszült-

ség, stressz, csak annyit tudtam, hogy szerettem volna fejlődni a 

labdarúgásban. Mert én úgy érkeztem a Fradiba, hogy itt kaptam 

az első profi  edzéseket, azelőtt nekem semmi képzettségem nem 

volt. Előtte a pápai Kinizsiben játszottam, ahova a Fradi 1962-ben 

barátságos mérkőzésre látogatott. 16-1-re kikaptunk, de azt az 

egy gólt én lőttem. Ők hívtak meg kétszeri próbajátékra, és utá-

na jött is az üzenet, hogy csomagoljak, irány az ifi csapat. Itt olyan 

minőségű játékosok közé kerültem, akikben a győzni akarás meg-

volt. Meg hát az 1899-ben megalapított Ferencváros jelszavai, er-

kölcs, erő, egyetértés... hát ez mindent elmond. Amúgy eljártam 

más klubok meccseire is. A III. kerület jelmondata például az volt, 

Hajrá kerület, első a becsület. Ez megintcsak nagy hatással volt 

rám. A Fradi azonban nem egy csapat, ez egy család. 

– Milyen volt Budapest egy vidéki fi atal szemével a hat-

vanas években? 

– Kommunista időszak volt. Vagy dolgozol, vagy a sport ad 

egy lehetőséget a kiugrásra. Az FTC az élelemiszeriparhoz kö-

tődött, a klub a támogatást ebből a szektorból kapta, én is itt 

A Fradi egy család
Horváth László, a hatvanas évek nemzetközi kupagyőztes Fradijának 
oszlopos tagja apró megszakításokkal egész életében a zöld-fehér zászló 
alatt menetelt. A németországi labdarúgó Európa-bajnokság előtt kit is 
kérdezhettünk volna, mint őt, akit mindenki Apiként ismer, és aki már jó fél 
évszázada az I. kerületben él. 
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dolgoztam, mégpedig a Gubacsi úti vágóhídon. Aztán ahogy 

egyre többet játszottam, egyre kevesebbet kellett dolgoznom, 

hat, négy órát naponta. 

– 1963-ban, 19 évesen volt először külföldön, az olaszor-

szági Umberto Caligaris kupára indult az ifi csapat. Otthon 

nagy volt a meglepődés? 

– Hát ezt csak levélben tudtam közölni a szüleimmel, mert 

még telefonunk se volt. Vonattal mentünk, nagy élmény volt, 

diákszállón aludtunk vaságyakon, de nem zavart minket. Bol-

dogok voltunk, ajándékokat hoztam haza a családomnak, és 

rengeteg képeslapot küldtem az ismerőseimnek. 

– 1965-ben a Vásárvárosok Kupáján az AS Romát, a Spar-

tak Brnot legyőzte a Ferencváros, a Wiener SC-vel, az Atlé-

tico Bilbaoval és a Manchesterrel három lejátszott meccs 

összesítésében döntetlent játszott, a döntőben pedig 

megverte a Juventust. Hogy ízlett a VVK-győzelem? 

– Akkor pont volt egy meghívásunk Amerikába, így a vezető-

ség megegyezett a Juventussal, hogy a szabályokkal ellentét-

ben ne legyen oda-visszavágó, hanem csak egy mindent eldön-

tő meccs. Mire az olaszok azt mondták, jó, de akkor az legyen 

Torinoban, a Juve otthonában. Egy-nullára megnyertük Fenyve-

si Máté fejesgóljával, de Albert Flóri még balhézott is a bíróval, 

mert felvágták a tizehnatoson belül, és nem látta a fejesgólt. 

– Ma a labdatechnikán van a focioktatás súlypontja, nem 

pedig az erőnlét, a kitartás fejlesztésén. Ön több évtizedes 

edzői gyakorlattal, a hat-hét éveseknél hogy látja mindezt? 

– Ez tökéletesen így van. A labdarúgás olyan szintre fejlődött, 

hogy korosztályok szerint le van bontva, mikor mit kell képezni, 

hogy kell edzeni. Például tizenhárom éves korig négyszer húsz 

percet játszanak egy játékos többszöri becserélésével. És ezu-

tán jön csak a nagypályás játék tizennégy éves kortól. Az edzés 

és fejlesztés technikájáról hosszú könyvek szólnak, a klubok 

korosztályos csapatai mind bevált technikák alapján oktatnak. 

Én szeretettel, humorral nevelek, megveregetem a gyerekek 

vállát, ivószünetben megbeszéljük a lábtartást, a rúgótechni-

kát. És adok időt a kicsiknek, hadd fejlődjenek. A sportban az-

tán vannak íratlan szabályok is. Például meg kell adni a tiszte-

letet a másiknak, vagy amit kölcsönkértem, azt vissza kell adni. 

Ezek a dolgok ma már nem mindig működnek, de a Fradiban 

azért elmagyarázzuk a gyerekeknek. 

– Melyik Fradi a kedvence? 

– Legyek önző? Az, amelyikben játszottam! Na de a Dalnoki 

Jenő, Novák Dezső, Nyilasi Tibor csapata jó volt. Most is jó a Fradi.

– De a kupadöntőben most mégis kikapott a Pakstól! 

– Mert már nem láttak messze, csak közelre. A megnyert baj-

nokság után nem motiválta őket annyira a siker lehetősége. Ki-

hagytuk a nagy helyzeteket…

– Mit vár az Európa-bajnokságon a magyar csapattól? 

– A csoportokból az első kettő biztos továbbmegy, így a skó-

tok, németek, svájciak mellett most megtörténhet, hogy to-

vábbjutunk. Egy biztos, a válogatottban egy igen ígéretes ge-

neráció jött össze. Amiben nem kis része van annak, hogy a fi úk 

nagy része külföldi csapatoknál játszik, és hozzák haza azt a tu-

dást és mentalitást, ami a Lipcsében, a Liverpoolban a sajátjuk 

lett. Most magasra tette a lécet mindenki.

– A Tabánban, pontosabban a Döbrentei utcában él kö-

zel ötven éve. Mi tetszett meg a kerületben? 

– A feleségem! 

Kuthi Áron
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Amikor az 1930-as években elbontották a Tabán rossz hírű, régi 

házait, kanyargós utcáit, azt tervezték, hogy itt épüljön meg Bu-

dapest új fürdőnegyede. Kézenfekvőnek tűnt az ötlet, hiszen a 

közelben húzódtak a Gellért-hegy forrásai, a Rudas és a Szent 

Imre (ma Rác) fürdő. Az 1933-ban kiírt, első tervpályázaton úgy 

kalkuláltak, hogy a fürdők évente 3–4 ezer vendéget fognak 

vonzani, ezért nagyszabású szállodaépítésekre is szükség lesz. 

Az új fürdőnegyed első épületének a tabáni gyógyszállófürdőt 

szánták. Az 1937-ben kiírt pályázaton feltételként szabták, hogy 

ne luxushotel legyen, minden szobához tartozzon erkély vagy 

terasz, és mindegyik a Várra és a Dunára nézzen. 

HARMINC MÉTER SZÉLES SUGÁRÚT BUDÁN

A pályázatok közül érdemes kiemelni Vágó Józsefét, aki nagy-

ban gondolkodott, és az egész Tabánt teljesen átépítette volna. 

Az Erzsébet hídtól széles, 30 méter széles sugárutat tervezett 

egészen a Margit hídig, amelynek mentén modern városrész 

nőtt volna ki a földből, lakóházakkal, szállodákkal, fürdőkkel. 

HÁROMSZOR AKKORA, MINT A GELLÉRT SZÁLLÓ

A tabáni fürdőváros szívét, a Szent Imre Gyógyszállót három-

szor akkorára álmodta meg, mint a Gellért fürdő, amelyhez 

még a Döbrentei téri bérházsort is el kellett volna bontani. A 

hatszintes gyógyszálló piramisszerűen bedőlő, ám homorú-

an kiképzett homlokzata egészen a Szarvas térig nyújtózkod-

tak volna. A hatalmas épületet – amelynek kapuzatán át a pesti 

Parlament épülete is látszott volna – belülről négy udvarra osz-

totta fel, a harmadik emelet magasságában pedig hatalmas, di-

adalív szerű átjárók szerepeltek a tervben. 

KÖZVETLEN ÁTSZÁLLÁS A FÜRDŐHOTELBŐL A HÉV-RE 

A fürdőhotel magába foglalta volna a Rác fürdő megmentendő 

középkori értékeit – a többit bontásra ítélték –, a Szent Deme-

ter templomot, és egyben intermodális csomópont funkciót 

szántak neki. Vágó József úgy gondolta, a Tabánban nem kis-

várost kell építeni, alacsony házakkal, hanem igazi világvárost. 

A villamost a föld alá száműzték volna, hogy a felszínen széles 

gyalogos sétány létesülhessen. Az építész a mai HÉV-végállo-

más is a szálló részeként képzelte el, miközben a vonalat a Du-

na-part mellett Kelenföldig tervezték.

CSODASZARVAS A SZARVAS TÉREN

A központi fürdőhotel mögötti Szarvas teret csillag alakúvá 

akarta alakítani, amelynek közepén a Csodaszarvas kút, ahol 

Hunor és Magor szobra fogadja az arra sétálókat. Az építész 

annak is fi gyelmet szentelt, hogy a város közlekedését nem-

csak most, hanem tíz, húsz, ötven év múlva is biztosítani kell. 

A modern fürdőváros magas épületei ellenére a Gellért-hegy 

és a hegyvidék szépségeit nem akarta eltakarni, ezért a Tabán 

Naphegy felé eső oldalát nem építette volna be. Vágó József a 

A tabáni fürdőparadicsom, 
amit elsodort a háború
Világszínvonalú, modern negyedet terveztek az Erzsébet híd budai hídfőjéhez

Hatsávos sugárút, hatszintes fürdőkomplexum, Csodaszarvas kút és 
hipermodern városháza – ha nincs a második világháború, így is kinézhetne 
a Tabán, amelynek régi viskói és girbegurba, rossz hírű utcái helyén modern, 
világszínvonalú fürdővárost terveztek a Horthy-korszakban. 

A Szarvas tér soha meg nem valósult változata
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világvárosi elképzelés jegyében az Attila út Duna felőli oldalára 

sűrűn álló, soklakásos lakótömböket képzelt el, a Gellért-hegy 

felőli oldalon viszont lépcsőzetesen emelkedő kertvárost szánt.

HIPERMODERN BUDAVÁRI VÁROSHÁZA

A fürdőszálló előtt az új, mögötte a régi Attila út futott volna, a 

két, hatsávos sztrádát a Palota (ma Dózsa György) téri csatlako-

zással akarták összekötni. Vágó József terveiben az szerepelt, 

hogy itt épüljön a Fővárosi Közmunkák Tanácsának új székhá-

za, valamint Budavár új, hipermodern városházája. Ahogyan 

ma is, az Attila sugárút észak felé a krisztinavárosi templomnál 

csatlakozott volna a Mészáros utcához, utóbbit viszont az épí-

tész hasáb alakúra nyírt fákkal szegélyezve tervezte kiszélesíte-

ni, mint amilyenek jelenleg is vannak a Károly körúton. Vágó el-

képzelései túlnyúltak a Tabánon: így hétszáz méterrel délebbre 

állna a Déli pályaudvar is, amely szintén csomópontként a MÁV 

dunántúli járatai mellett helyi és távolsági buszokat, posta- és 

teherjáratokat is fogadná. 

Vágó tervei végül nem nyertek, az ezt követő időszakban a Ta-

bánnal kapcsolatban pedig csak a tervezőasztalon történt elő-

relépés. Az erre a célra alakult bizottságok 1940 nyarára ütöttek 

pecsétet a végleges koncepcióra. Még az új központi szállóépü-

let pontos helyét is kitűzték, de a második világháború miatt a 

tabáni fürdő-világvárosi tervek örökre az asztalfi ókba kerültek. 

Schmidt Gábor

AZ ELÁTKOZOTT RÁC FÜRDŐ

A Rác fürdő a nevét a Tabánban élő szerbekről (rácok-

ról) kapta. Már a török időkben is állt itt egy, kisebbnek 

számító terma. Buda visszavételét sértetlenül vészelte 

át, majd több tulajdonosváltást követően a Heinrich 

családhoz került, amely Ybl Miklós tervei alapján 

felújíttatta és bővíttette. Budapest székesfőváros 

1935-ben vásárolta meg a fürdőt, amely jelentős káro-

kat szenvedett a második világháborúban. A hatvanas 

években több részét elbontották, többek között az 

új Erzsébet híd budai hídfőjének kialakítása miatt. 

A nyolcvanas években állapota egyre inkább romlott, 

a rendszerváltás után, 1998-ban készültek el az új fej-

lesztési tervek. Hosszas huzavona után végül a 2010-es 

évek végére lett meg a teljesen felújított fürdő, amely 

olyan jól sikerült, hogy 2011-ben a műemlék-helyreál-

lítás Oscarjának számító ICONOS-díjat is elnyerte. Az 

igazi kálvária azonban csak ezután kezdődött, a fürdő 

azóta sem nyílt meg, hosszas pereskedések, eredmény-

telenül lezárt nyomozások következtek, az ingatlan 

állaga pedig egyre romlott. A jogi procedúrák során, 

2021-re odáig sikerült eljutni, hogy a főváros fürdő-

cégének tulajdonába kerülhetett a létesítmény. A Rác 

fürdővel kapcsolatban a legfrissebb hír, hogy nemzet-

közi pályázatot készítenek elő a hasznosítására, mivel 

a korábbi pályázatokon sem eladni, sem bérbe adni 

nem sikerült a több évtizedes huzavona alatt leromlott 

állapotúvá vált, ezért teljes felújításra szoruló fürdőt és 

a mellé épült szállodát.

Az Attila út a Gellért-hegy felől nézve

Fotók: FSZEK Budapest Gyűjtemény/Vágó József

Az Attila út délről nézve

Az Attila út eleje

HELYTÖRTÉNET
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Budavár új díszpolgára Kásás Zoltán

A Budavári Önkormányzat képviselő-testülete kerületünk lakóját, Kásás Zoltán olim-

piai ezüstérmes, világ- és Európa-bajnok vízilabdázót választotta Budavár díszpol-

gárává. Az adományozó ceremónián május 17-én a híres sportoló ezt írta az emlék-

könyvbe: „Hálásan köszönöm, hogy rám esett a választás, büszkén fogom viselni!” 

A hetvenhét éves sportoló gyerekkora óta Budán, illetve a Várnegyedben lakik. A 

több klubcsapatot győzelemre vezető világklasszis vízilabdás és edző Tiszaalpáron 

született, innen a XII. kerületbe, majd a Várnegyedbe vitte a sorsa. A hetvenes évek 

sztárja, az Olimpiakosz Pireusz, a szerb Becej (Óbecse) edzője a Fradiban kezdte pá-

lyafutását Ambrus Miklós, Gyarmati Dezső, Kárpáti György, Felkai László és Bolvári 

Antal oldalán. A válogatott az 1972-es müncheni olimpián ezüstérmet, 1973-ban Bel-

grádban, az első vízilabda-világbajnokságon aranyérmet, egy évre rá Bécsben pedig 

az Európa-bajnokságon aranyérmet szerzett. 

Kásás Zoltán a mai napig minden nap sportol. Életének fontos helyszínei a Csá-

szár-Komjádi Sportuszoda és a Hajós Alfréd Nemzeti Sportuszoda. Mint lapunknak 

adott interjújában mondta, ezek az uszodák számára olyanok, mint egy szentély. Fia, 

Kásás Tamás háromszoros olimpiai bajnok vízilabdázó. Gratulálunk a kitüntetéshez!

Elindult a Kárpát-medence legnagyobb online népzeneoktatá-

si platformja, a Folk_ME, melynek célja, hogy megkönnyítse a 

zenészek, népzeneoktatók és a zenetanulás iránt érdeklődők 

fejlődését, munkáját, tanulását – adta hírül a Hagyományok 

Háza. Az online népzeneoktatási eszköztár ötletgazdája Both 

Miklós, aki szerint a népzene oktatásában is elengedhetetlen 

a digitalizáció. A közösségi médiában az elmúlt években rob-

banásszerűen megnőttek az online oktatási felületek, emiatt is 

tartja szükségesnek a Hagyományok Háza főigazgatója, hogy 

nagy mennyiségű és jó minőségű magyar népzenei anyagok 

legyenek elérhetőek. „Fontos, hogy a népzene minél nagyobb 

arányban foglalja el az online teret” – fogalmazott Both Miklós. 

A felület a legmodernebb technikával felvett videós oktató-

anyagokat, hangszerenként külön sávokon rögzített hanganya-

gokat, dalszövegeket, kottákat és eredeti forrásanyagokat kí-

nál. Segítségével a felhasználók aktív résztvevőként ismerhetik 

meg a népzene eredeti előadásmódját. 

„Amikor egy ilyen oktatóanyagban szól egy zenekar, mond-

juk egy cimbalom, egy bőgő, egy brácsa és egy hegedű, akkor 

ki-be tudjuk kapcsolgatni a hangszereseket. Ha csak a cimbal-

mot akarom hallgatni, akkor csak azt kapcsolom be, rá is tudunk 

közelíteni, meg tudjuk nézni, mit játszanak a zenész kezei, sőt 

le is tudjuk lassítani úgy, hogy közben nem rángat a képernyő. 

Azaz pontosan meg tudjuk nézni, hogyan épül fel a zenei szö-

vet. Továbbá a kutatás eredményei is mellé vannak társítva, te-

hát a felhasználónak az eredeti gyűjtések meghallgatására is le-

hetősége van” – mutatott rá a Hagyományok Háza főigazgatója. 

A Folk_ME segítségével a magyar népművészet és a táncház-

mozgalom eredményei nemzetközi szinten is láthatóvá és elér-

hetővé válnak. 

VN

Folk_ME, az új dimenzió a zenetanulásban

Tanároknak, diákoknak, amatőr zenészeknek nyújt egyedülálló 
lehetőségeket a Folk_ME (Folk Music Education) online népzeneoktatási 
platform. Az innovatív felület hagyományos népzenei motívumok 
elsajátítását, értelmezését, még tökéletesebb kivitelezését teszi elérhetővé, 
egyúttal elősegíti, hogy a népzene nagyobb teret nyerjen az online világban.

A felület a következő oldalon érhető el: folk-me.com/hu
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Hunyadi Mátyás egykori Corvina-könyvtárából (Bibliotheca 

Corviniana) újabb 28 kódex digitális másolata vált elérhetővé a 

napokban az Országos Széchényi Könyvtár (OSZK) honlapján, 

a Corvina.hu-n. Az ebből az alkalomból rendezett sajtótájé-

koztatón Rózsa Dávid, az intézmény főigazgatója, Nagy János, 

a Miniszterelnöki Irodát vezető államtitkár és Zsupán Edina, a 

Corvina-projekt vezető kutatója és szerkesztője mutatták be a 

mintegy húsz éve indult kódexmentő program eredményeit a 

könyvtár főépületében.

A töredékeiben is fontos Corvina-könyvtár gyűjteménye 

nem csupán a magyar, hanem a nemzetközi humanizmus- és 

reneszánszkutatás egyik állandó, jelentős forráscsoportja, va-

lamint Magyarország egyik kulturális jelölője a világban, ezért 

nagyfokú szakmaisággal és korunk elvárásaihoz mérten kell 

ápolnunk – fejtette ki köszöntőjében Rózsa Dávid. Mint kiemel-

te, a 28 új digitális kódexet kiváló minőségű képekkel, a hazai 

kutatók munkáját dicsérő magyar és angol nyelvű adattarta-

lommal tette mindenki számára elérhetővé az OSZK. Hangsú-

lyozta: a lehető legtöbb corvinát szeretnék így megjelentetni, 

ezért folyamatosan szerezik be és a töltik fel azok digitális má-

solatokat a bárki számára elérhető adatbázisba.

 2022 májusában újraindított corvina-újraegyesítési prog-

ram keretében idén májusig összesen 46 corvina digitális má-

solatát sikerült megszerezniük, valamint 19, már korábban be-

szerzett tétel közzétételéhez kaptak engedélyt – közölte Rózsa 

Dávid. A mostani 28 kódexet az Egyesült Államok, Nagy-Britan-

nia, Franciaország, Olaszország, Németország, Ausztria, Len-

gyelország és Csehország intézményei bocsátották az OSZK 

rendelkezésére. Mátyás király egykori könyvtára 2000-nél is 

több kötetet tartalmazott, ebből ma az OSZK 37 darabot őriz. A 

2002-ben létrehozott és 2018-ban megújult Corvina.hu oldal a 

kódexek teljes képi megjelenítésével mutatja be a corvinakuta-

tás aktuális helyzetét. Az igazgató azt is elárulta, az épületben 

működik Közép-Európa legnagyobb és a „legszűkebb nemzet-

közi élmezőnybe” tartozó digitalizáló központja, amely évi 13 

millió oldal bevitelére képes.

Nagy János Miniszterelnöki Irodát vezető államtitkár hang-

súlyozta: fontos tudatosítani, az 1457 és 1490 között uralkodó 

Mátyás király könyvtárát nem zsákmányként hordták össze a 

világ tájairól, hanem jelentős részük Budán készült, így ezeket 

mi, magyarok adtuk az európai kultúrának. Felidézte, hogy a 

Bibliotheca Corvina korának második legnagyobb könyvtára 

volt, azonban a hatalmas gyűjteménynek csupán a tíz százalé-

ka maradt fent. Ezeket jelenleg 14 ország 44 gyűjteménye őrzi.

Zsupán Edina projektvezető előadásában ismertette a corvi-

nák összegyűjtésére tett erőfeszítések történetét, és azt, hogy 

ebben milyen szerepet játszik az Országos Széchényi Könyvtár, 

illetve a digitalizáció eszköze. Tari

Digitális hazatérés
Újabb huszonnyolc corvinát tett elérhetővé az Országos Széchényi Könyvtár

Hunyadi Mátyás híres könyvtára 
korának második legnagyobb gyűj-
teménye volt, mára azonban a két-
ezer kötetnek csupán tíz százaléka 
maradt fenn. Ebből lett elérhető 
digitálisan újabb több mint két tucat. 
A tudományos feldolgozásukat vég-
ző OSZK célja, hogy a lehető legtöbb 
megmaradt corvina online mindenki 
számára elérhető legyen.

A digitalizáció után az eredeti példányok visszakerülnek őrzési 

helyükre Fotók: OSZK
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A Magyar Máltai Lovagok Szövetsége 

1928-ban alakult, ám a lovagrendet év-

századokkal korábban hozták létre. A 

Máltai Lovagrend elődjét, a Jeruzsálemi 

Szent János Rendet a hagyomány sze-

rint 1070 körül (más források szerint 1048-

ban) alapították Jeruzsálemben. Amalfi  

kereskedők támogatásával építettek ispo-

tályt a Szentföldre érkező zarándokok el-

látására. A rendet, amely az ágostoni reg-

ulát követte, II. Paszkál pápa 1113-ban is-

merte el hivatalosan.

A muszlim iga alól 1099-ben felszaba-

dult Jeruzsálemben a 12. században több 

lovagrend alakult, céljuk karitatív jellegű 

volt: zarándokok, szent helyek védelme, 

betegápolás. A Templomos Lovagrend 

1118-as alapítását követően fokozatosan 

átalakult harcoló lovagrenddé, majd pél-

dáját követte a Keresztelő Szent János-

ról elnevezett Ispotályos vagy Johannita 

Rend, a Szent Sír, a Szent Lázár, a század 

végén pedig a Német Lovagrend is.

A rendek mindegyike megjelent a kö-

zépkori Magyarországon is, már a 12. szá-

zad közepétől rendházakat, ispotályokat 

tartottak fenn. Jelentőségüket jelzi, hogy 

az Aranybulla 1222-es eredeti példányai 

közül a másodikat a johanniták őrizték. 

II. András is tagja lett a Johannita Lovag-

rendnek, amikor 1217-ben az ötödik ke-

resztes hadjárathoz csatlakozva sereget 

vezetett a Szentföldre. A muhi csatában 

jelentős szerepet játszott a Templomos és 

a Johannita Lovagrend; Rambaldus kor-

mányzó vezetésével utóbbiak menekítet-

ték Zágrábba IV. Bélát és családját.

A Szentföld 1291-es eleste után a Föld-

közi-tenger keleti medencéjéből kiszorult 

a lovagrendek többsége. A johanniták 

előbb Cipruson, majd Rodoszon találtak 

új otthonra. A rend a török előrenyomulás 

miatt elhagyta Rodoszt, 1530-ban V. Ká-

roly német-római császár jóvoltából Mál-

tára tette át székhelyét, amit a törökkel 

szemben sikeresen meg is védett. Ettől 

kezdve hívjuk őket máltaiaknak. Magyar-

országi erősségeik viszont oszmán kézre 

kerültek, így a rend magyar tartománya 

több száz év után megszűnt.

A 18. század végén Napóleon elfoglal-

ta Máltát, a rend ismét menekült. A francia 

császárt a britek űzték el, és birtokba vet-

ték a szigetet. Hiába ismerte el nemzetkö-

zi szerződés a Máltai Lovagrend fennha-

tóságát itt, a lovagok nem térhettek visz-

sza. A rend ezért Rómában telepedett le 

1834-ben. A 19. század közepén új ispotá-

lyokat alapítottak. Ekkor a magyar arisz-

tokraták az osztrák-cseh vagy a német 

nagyperjelséghez csatlakozhattak.

A trianoni Magyarországon a lovagok 

önállósodni szerettek volna, így a nagy-

mester, Galeazzo Thun von Hohenstein 

1925-ben gróf Karátsonyi Jenő személyé-

ben új követet akkreditált Magyarország-

ra. Karátsonyi előterjesztést tett a máltai 

lovagok önálló magyarországi csoport-

jának megalakítására. Ezt a nagymester 

méltányolta, és engedélyezte a különvá-

lást. A Magyar Máltai Lovagok Szövetsé-

ge 1928-ban jött létre, és a Krisztina kör-

úti Karátsonyi-palotában tartotta első 

közgyűlését. A rend 1945-ig háborítatla-

nul működött, támogatta az elesetteket, 

a kommunista térnyerés következtében a 

magyarországi tartomány emigrációban 

élt tovább 1990-ig.

A szövetség életben maradása a 45 

évig tartó emigráció alatt annak a három 

elnöknek az érdeme, akiknek címerei a 

Mátyás-templom altemplomába vezető 

átjáró ajtónyílás felett függnek. Itt az elő-

tér falát a lovagrendbe 1945 után felvett, 

azóta elhunyt rendtagok címerei díszítik.

Egymás mellett szerepelnek az emigrá-

cióból 1990 után hazatértek, akik ideha-

za fejezték be életüket, valamint azoknak 

az elhunyt lovagoknak a pajzsai, akik Ma-

gyarországon maradva csak a rend műkö-

désének 1990 utáni újbóli engedélyezése 

nyomán válhattak rendtaggá. Olyan ősi 

családok címerei láthatók itt, mint a Zichy, 

a Kállay, a Széchenyi vagy a Szinyei-Merse.

Császár Tamás

Lovagok emléke az altemplomban
A Budavári Nagyboldogasszony-templom, vagyis 
a Mátyás-templom egyik érdekes, kevéssé ismert 
különlegessége az altemplomba vezető folyosó 
falát díszítő halotti címerpajzs-gyűjtemény. Itt 
találjuk a II. világháború után római központtal 
újjászerveződő Magyar Máltai Lovagok 
Szövetségéhez, vagy ismertebb nevén a Máltai 
Lovagrendhez tartozott, elhunyt lovagok címereit.

MÁLTAI VAGY JOHANNITA? 

A lutheri egyházszakadáskor született az önálló és protestáns Johannita 

Lovagrend: 1539-ben a rend német tartománya csatlakozott Vaskezű II. 

Joachim, brandenburgi őrgróf protestáns államához. A rend protestáns ága 

kivált az addig egységes Johannita (Máltai) Lovagrendből,  a nevüket meg-

tartották, de soha nem szakították meg a máltaiakkal a kapcsolatot.

Fo
tó

k:
 V

á
rn

eg
ye

d



XXIX. ÉVFOLYAM, 8. SZÁM        31

A Magyar Nemzeti Levéltárban (MNL) összesen 300 ezer irat-

folyóméter iratanyagot őriznek, ebből 30 ezret az intézmény 

Országos Levéltára Bécsi kapu téri palotájában. Kevesen tud-

ják azonban, hogy a levéltárakban nemcsak iratok találhatók. A 

történelem folyamán jellemzően a dokumentumok mellékle-

teként különböző tárgyak is bekerültek az intézménybe.

A Bécsi kapu téri levéltári palotában több különleges gyűjte-

ményt is őriznek, de csak az egyik olyan, amelyben nem írott, 

hanem tárgyi emlékek maradtak fenn. Ez az intézmény gazdag 

pecsétnyomó-gyűjteménye. A darabok főként selejtezés vagy 

egy-egy hivatal megszűnése, felszámolása után kerültek oda. 

Uralkodói pecsétnyomók jellemzően nem maradtak fenn a kö-

zépkorból. A bevett gyakorlat ugyanis az lehetett, hogy ha egy 

király, császár vagy éppen a pápa meghalt, akkor összetörték a 

pecsétjeiket. A 16-17. századtól kezdve azonban az a gyakorlat 

vált általánossá, hogy azokat megőrizték az uralkodó halála után 

is, ezért a 18. századtól már több királyi pecsétnyomó is megta-

lálható a gyűjteményben. A levéltári anyag ékességei egyebek 

mellett II. Rákóczi Ferenc vezérlő fejedelmi pecsétnyomói.

Az intézményben őrzött tárgyak különfélék, amelyekkel – hi-

vatali iratok mellékleteként – rendszerint bizonyítani, indokol-

ni, megmagyarázni szerettek volna valamit. A Magyar Királyi 

Helytartótanácsnak küldött levélhez csatoltak például sáskate-

temet, vagy rossz minőségű gabona magvakat és az azokból 

készített kenyérdarabkát, amelyekkel a földművelés nehézsé-

geire igyekeztek felhívni a fi gyelmet, és segélyt kértek, hogy 

elkerüljék az éhínséget. Előfordult olyan eset is, hogy egy-egy 

rendőrségi vagy bírósági eljárásnál a bizonyítás szándékával a 

bűntárgyat is a dokumentumokhoz csatolták. Így aztán őriznek 

a levéltárban olyan kést, amelyet kocsmai bűncselekménynél 

használtak.

Az egyik leglátványosabb iratmelléklet az Oszmán Biroda-

lomból beküldött pénzminta- kollekció, amelyek alapján az 

Udvari Kamara annak idején meghatározta az átváltás árfolya-

mát. A pénzmintákat csatolták a hivatal ügyiratához, így papír-

ra ragasztva vékony arany- és ezüstlemezeken megmaradt a 

pénzveretek nyomata. A vám meghatározásának megkönnyí-

tése érdekében fésűs vagy fésületlen gyapjúból készült posz-

tómintákat is küldtek az Erdélyi Guberniumnak. Az egyik min-

ta érdekessége, hogy korábbi, még erdélyi fejedelemségkori 

posztóbillog van rajta. Emellett őriznek a levéltárban szintén 

iratokhoz mellékelt, különböző szélességű paszománymintá-

kat is, ezeket a gyártók lebélyegezték, és így küldték be az Er-

délyi Guberniumnak. Található a levéltárban olyan posztómin-

ta-együttes is, amelyet 1848-ban a honvédek felruházásához 

kértek be az egyik cégtől.

Őriznek még a levéltárban számtalan egyéb tárgyat is: ro-

váspálcákat, kitüntetéseket, szárazbélyegzőket, szabadkőmű-

ves kötényt és jelvényt, fényképalbumokat vagy éppen fest-

ményeket. Emellett büszkélkedhet az intézmény az osztrák 

uralkodó, Mária Terézia imádságos céduláival, Deák Ferenc 

hajtincsével, Szent Rókus és Luca, illetve Szent Dorottya állí-

tólagos ereklyéjével, és egy olyan szövetdarabbal is, amelyet 

Giuseppe Garibaldi vére itatott át.

A cikk elkészítésében közreműködtek: Avar Anton, 

Kovács Zsuzsanna, Kulcsár Krisztina, Kurecskó Mihály, 

Lantos Zsuzsanna és Nagy Attila, az MNL munkatársai

Sáskatetem és posztóbillog
Nem csak papírokat őriz a Magyar Nemzeti Levéltár

Harmincezer iratfolyóméter 
iratanyag mellett sok minden más, 
számos érdekes, történeti értékű 
tárgy is található a Magyar Nemzeti 
Levéltár Országos Levéltára Bécsi 
kapu téri palotájában. Büszkélkedhet 
az intézmény egyebek mellett 
Mária Terézia imádságos céduláival, 
Deák Ferenc hajtincsével és egy 
Giuseppe Garibaldi vérével átitatott 
szövetdarabbal is.

Fotók: MNL
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KÖZÉRDEKŰ

BUDAPEST FŐVÁROS I. KERÜLET 

BUDAVÁRI POLGÁRMESTERI HIVATAL

ÜGYFÉLFOGADÁS ÉS TELEFONSZÁMOK

Központi telefonszám: +36-1/458-3000

Ügyfélfogadási idő:

Hétfő: 14.00-18.00 óra

Szerda: 8.00-16.30 óra

Péntek: 8.00-12.00 óra

(ebédidő: 12.00-12.30 óra)

ÜGYFÉLSZOLGÁLATOK:

Cím: 1014 Budapest, Kapisztrán tér 1.

Levelezési cím: 1276 Budapest, Pf. 1198

Központi e-mail: hivatal@budavar.hu

Honlap: www.budavar.hu

I. számú: 

1014 Budapest, Kapisztrán tér 1.

Telefonszám: 

06-1/458-3030,

06-1/458-3025

Ügyfélfogadási idő:

Hétfő: 8.00-18.30 óra

Kedd: 8.00-16.00 óra

Szerda: 8.00-16.30 óra

Csütörtök: 8.00-16.00 óra

Péntek: 8.00-13.00 óra

(ebédidő: 12.00-12.30 óra)

III. számú: 

1014 Budapest, Országház utca 9. 

(Közterület-felügyeleti Iroda)

időpont egyeztetés: 06-1/225-7271 

vagy kozteruletfelugyelet@budavar.hu

Ügyfélfogadási idő:

Hétfő: 8.00-16.00 óra

Kedd: 8.00-16.00 óra

Szerda: 8.00-16.00 óra

Csütörtök: 8.00-16.00 óra

Péntek: 8.00-13.00 óra

(ebédidő: 12.00-12.30 óra)

Csak előre egyeztetett időpontban!

II. számú: 

1013 Budapest, Attila út 65.

Telefonszám: 

06-1/225-7276

Ügyfélfogadási idő:

Hétfő: 8.00-18.30 óra

Kedd: 8.00-16.00 óra

Szerda: 8.00-16.30 óra

Csütörtök: 8.00-16.00 óra

Péntek: 8.00-13.00 óra

(ebédidő: 12.00-12.30 óra)

GAMESZ ügyfélszolgálat

1011 Budapest, Iskola utca 16.

Telefonszám: 

06-1/225-2440

06-1/225-2450

Ügyfélfogadási idő:

Hétfő: 08.00-18.00

Kedd: 08.00-16.00

Szerda: 08.00-16.00

Csütörtök: 08.00-16.00

Péntek: 08.00-13.00

(ebédidő: 12.00-12.30 óra)
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EGÉSZSÉG

Habár a bizsergő láb rizikófaktorai ismertek, bizonyos esetek-

ben nem pontosan meghatározható a kiváltó oka. Dr. Vida Zsu-

zsanna, a Jó Alvás Központ vezető neurológusa, az alváslabor 

szomnológusa beszélt arról, mit lehet tenni az pihentető alvás 

visszaállításáért. 

ÉG, ZSIBBAD, MINTHA ÁRAMMAL ÉRINTKEZNE?

A nyugtalan láb szindróma egy viszonylag sokakat érintő prob-

léma, amely gyakorlatilag akár teljesen ellehetetleníti a pihen-

tető alvást. A lábban jelentkező, nehezen körülírható érzetek 

ugyanis csak akkor enyhülnek, ha a beteg mozog, nyújtózko-

dik, járkál – a mozgatásra enyhülő tünetek önmagukban diag-

nosztikus értékűek-, vagyis semmiképp sem alszik.

MILYEN FURCSA TÜNETEKET TAPASZTALHAT 

AZ ÉRINTETT?

•  A lefekvéskor jelentkező kellemetlen, esetleg fájdalmas ér-

zete, amelyek legtöbbször lefekvéskor vagy hosszabb ülé-

sek kezdetekor (akár a tévé előtt) jelentkeznek.

•  Éjjelente romló állapot, erősödő tünetek. Sokszor az teszi 

lehetetlenné az elalvást vagy átalvást, hogy a különböző ér-

zetek az esti, éjszakai órákban erősebben jelentkeznek.

•  A nyugtalan láb szindrómához gyakran kapcsolódik az éjjeli 

lábrángás vagy akaratlan rugdosás.

•  Általában mindkét lábon jelentkeznek az érzések, amelyek 

nagyon sokféle formát ölthetnek. Lehet ez húzódó, viszke-

tő, elektromos ingerhez hasonló érzés, fájdalmas, bőr alatt 

jelentkező megfoghatatlan érzet, vagy akár „hangya-mász-

kálás”. A szomnológus szerint sokan azért sem mennek el 

kivizsgálásra, mert olyan leírhatatlannak érzik a problémát, 

hogy nem gondolják elérhetőnek a segítséget.

A NAPPALI TÜNETEK IS RONTJÁK AZ ÉLETMINŐSÉGET

A nyugtalan láb szindróma nyilvánvalóan azzal jár, hogy a be-

teg nem tud eleget és kielégítően aludni. Emiatt károsodik az 

alvás szerkezete, csökken a fi ziológiás mélyalvás mennyisége, 

és előbb-utóbb állandósul az alvászavar. Mindezek következ-

tében a napközbeni fáradtság, álmosság, a mindennapi telje-

sítőképesség csökkenése, fi gyelem-, és memóriazavar, kon-

centrálóképesség csökkenése fi gyelhető meg. Amennyiben a 

probléma nappal is jelentkezik, különösen erős stresszt okoz-

hat, hiszen az ilyen betegek nem tudnak hosszabb időn át nyu-

godtan ülni.

A KEZELÉS A DIAGNÓZIS FÜGGVÉNYE

– A panaszok kikérdezése, a kísérőbetegségek ismerete, fi zikális 

vizsgálat alapján jó eséllyel felállítható a diagnózis, bár szükség 

lehet alváslaboratóriumi kivizsgálásra is. Ilyenkor az alvás alatt 

jelentkező, a betegségre jellemző eltéréseket tudjuk monito-

rozni. Ha kiderül, hogy egy alapbetegség (például veseelégte-

lenség, Parkinson-kór, cukorbetegség miatti perifériás neuro-

pátia, gerincvelőt érintő betegségek) okozza a tüneteket, tehát 

másodlagos formáról van szó, az alapbetegség kezelése is szük-

séges. Vagyis például meg kell szüntetni a vashiányt, rendezni 

kell a cukorbetegséget, és ajánlatos lemondani a cigarettáról, 

az alkoholról és az élénkítő szerekről is. A rendszeres testmoz-

gás ebben az esetben is hozzájárulhat az alvás kiegyensúlyozot-

tabbá válásához – hangsúlyozz Vida doktornő. – Amennyiben 

az életmódbeli változások és az alapbetegségek kezelése nem 

szünteti meg a panaszokat, speciális gyógyszeres terápiára van 

szükség. Ennek felírása és a betegség alakulásának rendszeres 

kontrollja neurológus, szomnológus feladata.

(x)

Miért nem hagyja aludni 
a bizsergő, nyugtalan lába?
Sokak életét megkeseríti a nyugtalan láb szindróma, amely éjszaka okoz 
furcsa, rendkívül zavaró tüneteket. Bizsergés, viszketés, égő érzés? 
A٫probléma szerteágazó panaszokat okozhat.
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KERESZTREJTVÉNY

Megtalálja a Várnegyedet online is:

varnegyed.hu
facebook.com/varnegyed •Gellé
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AH, ÉS, ML, TI
ALÁ, BÉR, ELÉ, FÖL, ITT, OLT

Megfejtések - SKANDINÁV:PLUSZ EGY POÉN



XXIX. ÉVFOLYAM, 8. SZÁM        35

Kaszab Tibor & Cash Registers
Kaszab Tibor, Tölgyesi Péter, 
Buchwart Domonkos

Ketten a versben:
Istengyermekség
-Jókai Anna emlékezete

06.07.
19:00

Jókai Anna Szalon

További részletek a www.maraikult.hu weboldalon.

06.06.
18:00 

Kutyával az élet
Felelős kutyatartás a gyakorlatban
találkozó: Tabán, a Pásztor lépcső tetejénél

ImPulzus Kreatív Zenei Műhely - koncert06. 15.
18:00 

MáraiKult

A MÁRAIKULT
JÚNIUSI PROGRAMJAI

Három trió, három este - szabadtéri koncertek

Vízivárosi Klub

06.07.
19:00

06.14.
19:00

Johnny and the cash
Balázs Bálint, Dobos László, Tóth Bence

06.12.
19:00 

06.06.
20:30 Retro Kertmozi - Macskafogó

Volkova koncert

Mydros - görög táncest06.07.
18:00 

Virág Benedek Ház 
06.05.
19:00 

Kollár-Klemencz László: Vad 
-történetek a készülő új regényből

06.13.
19:00 

KézműveS ÖRömök 
- sörkóstoló
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